
Hogyan álmodta meg eredetileg 
a Szent László-templomot Lech-
ner Ödön, és miért nem úgy va-
lósult meg? Mit takarnak a szim-
bólumok? A Kőbányai Helytörté-
neti Gyűjtemény vezetője ezek-
ről is mesél. 15. oldal15. oldal

Kőbányán is elérhető a bakte-
riális tüdőgyulladások leggya-
koribb okozója, a pneumococ-
cus baktérium elleni védőoltás. 
Szakembert kérdeztünk arról, 
kiknek és milyen életkortól java-
solt a leginkább a vak-
cina. 7. oldal7. oldal

A Groupa-
ma Aréná-
ban zajlott 
a II. Fülöp 

Márton Lab-
darúgás-tör-

téneti Vetél-
kedő döntő-

je. A fiatalon el-
hunyt válogatott 

kapus emlékére megrendezett versenyen ezúttal a Fra-
di volt a vizsgatétel. 9. oldal9. oldal

Elmotorozott AranySisakban – idősebb Reisz Jánosra emlékezünkElmotorozott AranySisakban – idősebb Reisz Jánosra emlékezünk10. oldal10. oldal

Oltással 
megelőzhető Advent első vasárnapján karácsonyi fényekbe öltözött a Szent László tér, és megnyílt 

a februárig ingyenesen használható jégpálya. Kerületszerte számos program várta 
az elmúlt időszakban a családokat, kicsiket és nagyokat. A szeretet ünnepére készül-
ve egy adománygyűjtés is indult, az SMA1-es betegségben szenvedő Galó Tomikának 
gyűlt a hozzájárulás az életmentő gyógyszerhez. 3., 123., 12––13. oldal13. oldal

Hamu és gyémántHamu és gyémánt

Versengés élő
   legendák előtt

Emléktábla avatásával és emlékesttel tisztelgett Kőbánya Cser-
háti Zsuzsa emléke előtt. A kőbányai énekesnő születésének 
75. és halálának 20. évfordulója volt idén. Fia a lapunknak 
adott interjúban úgy fogalmazott: „A lelke örülne ennek az 
emléktáblának.” 11. oldal11. oldal

Két építészeti megmérettetésen is díjaz-
ták a 2022-ben épült Kőbányai Mo-

corgó Óvodát. A Kőbányai Önkor-
mányzatnak ítélték a 2023. évi 

Építőipari Nívódíjat, va-
lamint a Kovács Attila 
Emlékdíjat is. 5. oldal5. oldal

Újra startvonalon Ferihegy
Két, a repülőtérrel kapcsolatos perből is győztesen került ki a kerü-
let. Új engedélyezési eljárásra van szükség a környezetvédelmi enge-
dély ügyében, és újra kell rajzolni a zajgátló védőövezetet is. 2. oldal2. oldal

Ingatlanfejlesztésből jeles

HírekHírek

A Kőbányai Önkormányzat ingyenes közéleti havilapja

HAVILAP
XXXIII/11. szám 
2023. karácsony

Kőbányai Advent 
Kőbányán

Ünnep 
kerületszerte

Titkok aTitkok a
Szent László-Szent László-
templombóltemplomból
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mányzat a szűk, mégis kétirányú ut-
cákban felülvizsgáltatja a forgalmi ren-
det. Az egyirányúsításokról változatla-
nul a főváros szakcége, a Budapest Köz-
út dönt, ugyanakkor az előírt forgalom-
technikai tervet a Kőbányai Önkor-
mányzatnak kell elkészíttetnie, és neki 
kell fizetnie a kivitelezés (táblák kihe-
lyezése, felfestések) költségeit is. Lapos-
dűlő frekventált közterületein a parko-
lás a következő években fizetőssé vál-
hat, az övezet kijelölésének előkészíté-
se már tart. Az Óhegyen található Vö-
rösdinka utcában forgalomtechnikai 
felülvizsgálatra nincs mód. Vagyis ma-
radnak a beton terelőelemek, amelyek a 
mentők, tűzoltók, kukások zavartalan 
közlekedését és a zöldterület védelmét 
is biztosítják.

Térfigyelő kamerák: Kőbánya közbiz-
tonságát közel 150 önkormányzati üze-
meltetésű kamera felügyeli, azt épp 

most vizsgálják, hogyan fejleszthető a 
hálózat, például az illegális hulladék-
lerakás visszaszorítására. A kamerák 
átlátható területeket védenek hatéko-
nyan, a zölddel sűrűn benőtt övezete-
ket kevésbé „látják be”. Éppen ezért a 
rendszer hasznos eszköz a közbizton-
ság javítására, de nem „csodaszer” – 
jegyezte meg Somlyódy Csaba alpol-
gármester.
Jövőkép: Az iparszervezésben a vá-

rosvezetés továbbra is segíti a 21. száza-
di megoldások meghonosítását – emel-
te ki D. Kovács Róbert Antal polgármes-
ter. A befektetők Kőbánya egyik érté-
két a zöld környezetben látják – mondta 
Somlyódy Csaba gazdaságfejlesztésért 
felelős alpolgármester, aki szerint már 
csak ezért is alapvető érdek a zöldterü-
letek szakszerű gondozása. A kerület 
felértékelődött az elmúlt 12 évben, a vá-
rosban szinte minden üzlethelyiség ki-
adható – hangsúlyozta Radványi Gábor 
alpolgármester. A rendvédelemért fele-
lős Mustó Géza Zoltán alpolgármester 
pedig a közmeghallgatáson is elmondta, 
hogy a hajléktalanellátásban Kőbányá-
ra aránytalanul nagy teher járul, amit 
kompenzálniuk kellene azoknak a – fő-
ként budai – kerületeknek, ahol ilyen in-
tézmény nem működik. 

A   K ő b á ny a i  Ö n k or -
mányzat hagyományos 
módon, a kerületben élők 
személyes részvételével 
tartotta meg az éves la-
kossági fórumot. A köz-
meghallgatást online is 
követhették az érdek-
lődők, sokan előzetesen 
küldtek is kérdéseket. 
Lapunk pedig pontokba 
szedte a felmerült leg-
fontosabb témaköröket.

Fővárosi kerékpárút-
hálózat bővítése: Ez volt 
a „legforróbb téma”, noha nem kerületi 
beruházás, a tervezésért és a kivitelezé-
sért egyaránt a fővárosi tulajdonú Buda-
pesti Közlekedési Központ felel. A leg-
több panasz a Kőér utca lakóitól érke-
zett, akik főként azt kifogásolták, hogy 
az útpálya mindkét oldalán kijelölt új 
kerékpársávok megnehezítik a parko-
lást. Megoldásként azt javasolták, hogy 
a bicikliforgalmat tereljék az egyik sáv-
ra, a másikat pedig adják vissza az autó-
soknak. A kocsit egyre több sofőr hagyja 
az útpálya és a járda közötti, hivatalosan 
zöldterületnek minősülő sávban vagy 
kapubejárókban, noha a KRESZ mind-
kettőt tiltja. Létezik szabályos lehető-
ség is, de az kényelmetlenebb. A környe-

ző utcákban továbbra is szabadon par-
kolhat bárki az úttest menetirány sze-
rinti jobb szélén. Az ott élők azonban 
hajlamosak elűzni a „betolakodókat”, 
sajátjukként kezelve az otthonuk előt-
ti közterületet. Pedig – hangsúlyozta 
D. Kovács Róbert Antal polgármester – 
senkinek sincs szerzett joga a háza előt-
ti parkolásra.

A fák kivágása már megosztotta a la-
kókat. A kerület jegyzője hangsúlyoz-
ta, hogy főként kiszáradt, beteg, illetve 
balesetveszélyes fákat vágtak ki szakér-
tői állásfoglalás alapján, és valamennyit 
pótolni fogják.

Parkolás: Egyre több az autó a Lapos-
dűlő városrészben is, ezért az önkor-

Fővárosi bicikliutak, parkolás, kamerarendszer 

Közmeghallgatás 
online és offline

HIRDETÉS

Újdonsá-
gokkal nyi-
t o t t  i d é n 
a  j é g p á -
lya a Szent 
László té-
ren. A Pol-
gármes-
teri Hiva-
tal épülete 
előt t Sá r-
közi Anita 
eMeRTon-díjas énekes-
nő adott minikoncertet, 
Fiser Gábor pedig hu-
moros jégshow-val ve-
zette fel a hagyományo-
san ing yenesen hasz-
nálható szabadtéri kor-
csolyapálya ünnepélyes 
megnyitóját. A februárig 
mindenki számára nyi-
tott pálya újdonsága a legkiseb-
beknek kialakított „védett szi-
get”, ahol a „nagyoktól” elzár-
tan, biztonságos körülmények 
között ismerkedhetnek meg a 
korcsolyázással. 

 Az  első adventi vasárnap 
fénypontja – a szó szoros ér-
telmében – idén is a város ün-
nepi díszkivilágításának fel-
kapcsolása volt, az indító-
gombot a polgármester Mus-

tó Géza Zoltán és Radvá-
nyi Gábor alpolgármes-
terekkel közösen nyom-
ta meg. Rövid köszöntő-
jében D. Kovács Róbert 
Antal felhívta az egybe-
gyűltek figyelmét az ado-
mányozásra, megemlítve 
a Tomika gyógykezelésé-
re szervezett gyűjtést és 

a hagyományos „cipősdoboz-
kampányt”, valamint azt is, 
hogy a Kőbányai Önkormány-
zat idén is 1600 rászoruló csa-
ládnak juttatott karácsonyi 
csomagokat.

Azzal az ősi technikával dolgo-
zik, amellyel egykor a Szent Ko-
rona zománcképei készültek. 
Az aprólékos munka során a pa-
píron megrajzolt kép kontúrja-
it vékony rézdrótokkal „fedik”, 
a mintát fémlemezre rögzítik, 
majd a drót által határolt reke-
szeket zománcporral feltöltik, 
színenként kiégetik, végül pedig 
csiszolják. A rekeszzománc-tech-
nikával alkotó művész grafikus 
és „kémikus” egy személyben, 
aki kísérletezve ismeri ki az álta-
la használt anyagok tulajdonsá-
gait. A zománc színenként más-
más hőfokon olvad, ezért ahány 
színű a kép vagy az ékszer, any-
nyiszor kell kiégetni, miközben 
a színek a többszöri égetés során 
újabb és újabb árnyalatot kapnak. 
„Az alkotást a művész kezdi el, de 
a tűz mint az őselemek egyike fe-
jezi be, így Naszádos Ilona zo-
máncképeinek árnyalati gazda-
sága is a tűz műve” – hangsúlyoz-
ta a Szent László-plébánián nyílt 
kiállítás megnyitóján Weeber Ti-
bor alpolgármester.

A művésznő jellemzően szak-
rális témájú képeket készít az 
ikonfestészet szabályai alap-
ján, egyik kiállított alkotásán a 
karácsonyi csodát, az isten em-
berré válását látjuk. De ahogy a 
megnyitón bemutatott vele ké-
szült videóinterjúkban fogal-
mazott, ki-kikacsint a szecesz-
szió felé, amelynek az építészet-
ben a Szent László-templomot 
köszönhetjük. A  másik „vilá-
gi útja” pedig a családi örökség 
megőrzése: Naszádos Ilona sze-
retné „zománcba égetni” férje, 
Illéssy Zoltán grafikusművész 
gazdag hagyatékát. „Rengeteg 
rajz maradt tőle hátra, és nincs 
köztük két egyforma” – mond-
ta az Oszvald Györggyel foly-

tatott beszélgetésekben. Ere-
deti végzettsége óvónő, a tűz-
zománckészítéssel nyári alko-
tótáborokban ismerkedett meg 
Garamvölgyi Béla festőművész 
révén, magát a rekeszzománc-
technikát pedig Szendrei Judit-
tól tanulta.

Az angyal énekel című kiállí-
tás megnyitóján az egybegyűlte-
ket minikoncerttel köszöntötték 
a Kroó György Zeneiskola csel-
listái Gere Júlia művésztanár 
vezetésével. A tárlat vasárnap 
délelőttönként tekinthető meg a 
plébánián január közepéig.

Ferihegy minden eddiginél erő-
sebben nyitotta az őszi szezont a 
teherszállításban, szeptemberben közel 
17 ezer tonna áru fordult meg a repülőtéren, 
amelynek környezetvédelmi engedélyét 
épp abban a hónapban semmisítette meg 
a legfőbb bírói fórum, a Kúria. Az engedé-
lyezésben így új „kör” kezdődik, amelyben a 
hatóságnak a jelenlegi helyzetből kell kiin-
dulnia. Magyarán: azt kell elsősorban vizs-
gálnia, hogy 2023-ban milyen hatást gya-
korol a környezetre a reptér működése. Hol 
okoznak többletterhelést az útvonal-módo-
sítások, a megnövekedett forgalom és a kü-
lönböző reptéri beruházások. Ugyancsak 
nyertesként került ki Kőbánya egy másik 
reptéri perből, ennek eredményeként a zaj-
gátló védőövezet területét kell majd „újra-

rajzolni”. Mégpedig úgy, hogy a zajszint mé-
rési módszere megfeleljen a jogszabályok-
nak, merthogy eddig nem felelt meg. Kőbá-
nya azonban ennyivel nem éri be, az önkor-
mányzat jogszabály-módosítást kér, hogy a 
mérés során a kiugróan magas egyedi érté-
kek súlyozottan számítsanak.

Jogos kérdés – a testületi ülésen is el-
hangzott –, hogy környezetvédelmi en-
gedély nélkül miért üzemelhet a reptér. 
A magyarázat az, hogy az általános mű-
ködési engedélye megmaradt, azt a jogi 
eljárások nem érintették. Bár volt olyan 
képviselő, aki felvetette a repülőtér elköl-
töztetését, a többség szerint ennek nincs 
realitása.

Kedves Kőbányaiak!
„A szeretetnek melege van a természet hideg-

ében és világossága van az élet sötétségei-
ben”. Gárdonyi Géza szavai ezek, és nem is 
lehetnének aktuálisabbak. Kőbánya a sze-
retet ünnepén újra összefogott, ezúttal egy 
kisfiú életmentő kezeléséért. Egy szívvel 

egy lélekért! Bízzunk benne, hogy sikerrel, 
éppen úgy, ahogyan adventi gyertyáink láng-

ja lobbant fel sorra, hitet, reményt, szeretetet és 
örömöt hozva otthonainkba.

Városvezetőként ilyenkor az évről is mérleget vonok, sikerült-e a 
terveink szerint haladni. Tevékeny évet zárunk: az Újhegyi Orvosi 
Rendelő átadásával minden kerületi egészségügyi ellátóhelyünket 
megújítottuk, folytatjuk az Óhegy park revitalizációját, több kisebb 
parkunkat is megújítottuk, nyár elején újra használhattuk az Újhegyi 
Uszoda külső medencéit, számos játszóterünket bővítettük és kor-
szerűsítettük, kerületszerte járdákat hoztunk helyre, és több busz-
megállót cseréltünk korszerűbbre. Az év utolsó testületi ülésén pedig 
sikerült dupláznunk a kőbányai társasházak korszerűsítésére szánt 
keretet. És ez a felsorolás csak egy része az együtt végzett munkának, 
ott sorakoznak mellettük azok a pillanatok is, amelyeket közösség-
ként élhettünk meg, legyen szó farsangi mulatságról, a Szent Lász-
ló Napokról, vagy éppen a 150 éves jubileumot megkoronázó Hölgy-
fesztről. Mellettük pedig ott vannak a kisebb közösségeink, óvodák, 
intézmények, sport, civil és nyugdíjas-szervezetek rendezvényei, 
meghitt ünnepei, életminőségünket javító hétköznapi tevékenységei.

Sokak kitartó, gondos munkája adódik össze évről évre, hogy Kő-
bánya még élhetőbb, még szerethetőbb, még otthonosabb legyen. 
Mi, kőbányaiak, mindezeket a mindennapokban érezzük, néha pedig 
a kerületen túlról is érkezik elismerés. Idén az új Mocorgó Óvoda, 
a Bosch Innovációs Kampusza és az Eiffel Műhelyház is újabb 
építészeti elismeréseket nyert el a szakmától. Legyünk büszkék 
rájuk, mert e díjak azt mutatják, Kőbányán jó élni és jó dolgozni, jó 
értéket teremteni! Az új évhez közeledve pedig élvezzük ki az ünnepi 
időszak meghittségét, töltődjünk fel családi, baráti körben! Kívánok 
boldog, békés, eredményes új esztendőt!

A POLGÁRMESTER LEVELE

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

Arató Gergely
országgyűlési képviselő

Aktualitásainkról a www.facebook.com/kovacsrobertpolgarmester 
oldalon is olvashatnak!

Kedves Barátaim!
Véget ér egy újabb év. Nem mondhatjuk, hogy 

könnyebb volt, mint a megelőzőek. Pedig nem 
kellene így lennie.

Nekünk, magyaroknak, nem az az eleve 
elrendelt sorsunk, hogy az életünk folyama-
tos és kilátástalan küzdés legyen. Tudunk 
alkotni, dolgozni, teremteni, járhatnánk 

emelt fővel, ehelyett mi vagyunk az egyik leg-
inkább depressziós nemzet.

Hiszem, hogy nem ezt érdemeljük. Nem kell el-
hinnünk senkinek, hogy a világ, különösen a fejlett világ az ellensé-
günk, hogy a vesztünket akarják, hogy bennünket csak bántanak. 
Aki mégis ezt állítja, azért teszi, mert azt akarja, soha többé ne éb-
redjünk újra öntudatra.

A gyűlölet az ember legnagyobb ellensége, oka viszálynak, háború-
nak, ínségnek és pusztításnak. 

Amikor közeledik az ünnep, sokan fordulnak a béke, az elcsende-
sedés felé. Tudom, hogy a legtöbben őszintén, hiszen bármit hoz az 
élet, az a legbensőbb vágya mindannyiunknak, hogy béke legyen a 
lelkünkben, és béke legyen körülöttünk is.

Az ünnep elmúltával azonban ez tovaszáll, mintha nem is lett vol-
na. A béke utáni vágyat felülírja a torzsalkodás, ismét egymásnak 
feszülnek eltérő gondolkodású emberek. Csak három napig érezzük 
azt, hogy nem kell emiatt ellenségeknek lennünk.

Most, az ünnep elmúltával kívánom, hogy őrizzük meg a békessé-
get, az egymás iránti tiszteletet, a megértés és elfogadás képességét. 
Hogy meghallgassuk és megértsük egymást, hogy az ellenfél ne le-
gyen ellenség. Hogy ököl helyett kezet nyújtsunk, ahogy a régi slá-
gerben is mondják.

Igen, van, amiért dolgoznunk kell, hogy egy élhetőbb, gyarapodó, 
és mindenekelőtt boldogabb Magyarországon élhessünk. Hiszen az 
ország nem földrajzi határok szabta politikai képződmény, hanem az 
ország mi vagyunk, a benne élő emberek.

Kívánom, hogy legyen boldog az új évben az egyedülálló, a csalá-
dos, a gyermek, a felnőtt, az idős, legyenek boldogok a szerelmesek, 
azok, akik az elcsöndesedő időszakban is dolgoztak, a hívők és a vi-
lági gondolkodásúak, mindenki, aki ezt az országot érzi a hazájának. 

Békességben, sikerekben, örömben és egészségben gazdag, a 
2023-asnál boldogabb új évet kívánok!

KŐBÁNYAI ÜGYEK A PARLAMENTBEN

Ferihegynek
át kell startolnia

Februárig vár mindenkit a jégpálya

Karácsonyi 
fényekbe 
öltözve

Naszádos Ilona tűzzománckészítő kiállítása 
a Szent László-plébánián

„Égetett ikonok” 
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HIRDETÉS

A Kőbányai Önkormányzat elkötelezett a környezettudatos közlekedési 
eszközök használatában, a kerékpáros kultúra terjesztésében, a 
szemléletformálás segítésében. 

Többszörös „Kerékpárosbarát település” cím birtokosa- 
ként önkormányzatunk ösztönözni szeretné a kerület- 
ben tevékenykedő gazdasági szereplőket is a környezet- 
kímélő közlekedési módok használatára.
„ZÖLD KÜLLŐ” címmel és kerékpáros kiegészítőket tartalmazó 
ajándékcsomaggal díjazzuk azon munkáltatókat, akik munkatársaik 
kerékpárral való közlekedését infrastruktúra fejlesztésekkel, közösségi 
programokkal és egyéb béren kívüli ösztönzőkkel támogatják.

Az elismerő címre multinacionális vállalatok, nagyvállalatok, kis- és 
középvállalkozások kategóriákban pályázhatnak a munkáltatók. 

A DÍJAK ÁTADÁSÁRA 2024. ÁPRILIS 22-ÉN
A FÖLD NAPJA ALKALMÁBÓL KERÜL SOR. 

Pályázni a melléklet adatlap kitöltésével és a zoldkullo@kobanya.hu címre 
történő megküldésével lehet. 

BEKÜLDÉSI HATÁRIDŐ:
2024. MÁRCIUS 31.

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere 

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

ZÖLD KÜLLŐ DÍJ
2024
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Ha van kerékpárút és más infrastruktú-
ra, legyen is, aki használja, lehetőleg sza-
bályosan. És persze az is hasznos, ha a bi-
cajozás az élet természetes részévé válik, 
akár hobbiként, akár napi közlekedési 
eszközként használja valaki a kerékpárt. 
Ezeket a célokat szolgálták azok a szem-
léletformáló tevékenységek, amelyeket a 
„Kerékpárosbarát infrastrukturális fej-
lesztések Budapest X. kerületében” című 
VEKOP-5.3.1-15-2020-00014 azonosító-
számú projekt keretében valósított meg 
a projektben konzorciumi partnerként 
részt vevő Kőbányai Önkormányzat. 

Népszerűnek bizonyultak a helyisme-
reti kerékpáros túrák, nyomozós játékok. 
A két alkalommal meghirdetett „Szelfizz 
brigával” játék például arra ösztönözte a 
lakosságot, hogy fedezze fel a kerület ne-
vezetességeit, eseményeit, és mutassa be 
azokat kerékpáros szemszögből. A bekül-
dött fotók közül a sorsoláson kiválasztott 
szerencsés tíz nyertest kerékpáros-kiegé-
szítőket tartalmazó ajándékcsomagokkal 
díjazták. 

A BringArénában tartott kerékpáros-
oktatásokra májustól októberig 11 al-
kalommal érkeztek a kőbányai általá-
nos iskolák tanulói és a nyári napközis 
tábor résztvevői. 557 gyerek ismerked-
hetett meg az alapvető közlekedési sza-
bályokkal, ügyességi-közlekedésbizton-
sági pályán sajátíthatták el a magabiz-
tos bicajozáshoz szükséges képessége-
ket. A program részét képezte egy 30 órás 
akkreditált pedagógusképzés is, amely a 
9–12 éves gyerekeket tanító pedagóguso-

kat célozta, és amely végén – ha sikerrel 
tették le a vizsgát – tanúsítványt kaptak 
a résztvevők. 

A szeptemberi autómentes napon 14 is-
kolából 287 fő és 15 óvodából 305 fő vett 
részt a látványos freestyle show-t, játé-
kos vetélkedőket, interaktív ismeretter-
jesztést és kerékpáros versenyszámokat 
is felsorakoztató rendezvényen. A „Brin-
gázz az óvodába, iskolába” programmal 
szintén a gyermekeket szólították meg 
és a szülőket, a legfiatalabb korosztályt is 
kerékpáros közlekedésre ösztönözve. Itt 
természetesen figyelembe vették azt is, 
hogy megmutassák, melyek azok az ala-
csony forgalmú, biztonságos útvonalak, 
amelyeken megközelíthető az adott in-
tézmény. 

A szemléletformálás részét képezték 
az Óhegy, Kada és Gergely utcába kike-
rült táblák, amelyek a 1,5 méteres előzé-
si oldaltávolságra hívják fel a figyelmet. 
A Közlekedjünk együtt – figyeljünk egy-
másra! kiadványok célja pedig az volt, 
hogy akár kerékpárral, akár gyalogosan, 
akár autóval közlekedik valaki, forduljon 
nagyobb megértéssel a többiek felé. És 
ami szintén mindenki számára elérhető: 
frissítették a kerületi kerékpáros térképet 
is, amely a kiadványokhoz hasonlóan on-
line is elérhető a kobanya.hu oldalon. 

Egyesületet Egyesületet 
alapítanak az alapítanak az 
X-GAIN tagjaiX-GAIN tagjai

Por helyett pálya

Sikersztorinak bizonyult az országszer-
te is egyedinek számító Kőbánya Gaz-
daságfejlesztési és Innovációs Tanács – 
közismert nevén az X-GAIN – működé-
se. A szervezők és résztvevők, valamint a 
Kőbányai Önkormányzat képviselő-tes-
tülete szerint is ezt igazolja a helyi nagy-
vállalatok és az önkormányzat egyezte-
tő fórumának legutóbbi közös projektje, 
az első Kőbányai SzakmaFeszt, amelyet 
pártállástól függetlenül dicsértek az utá-
na következő képviselő-testületi ülésen a 
képviselők.

„A  rendezvényen a segédmunkás-
tól a kutatómérnökig minden állás-
keresőnek tudtak munkát ajánlani” 
– hangsúlyozta Somlyódy Csaba al-
polgármester, aki a Kőbányai Önkor-
mányzat részéről az X-GAIN-t koor-

dinálja. Ezek után nem meglepő, hogy 
a testület egyhangúlag szavazta meg, 
hogy az önkormányzat a kerület meg-
határozó cégeivel közösen részt ve-
gyen az X-GAIN Egyesület megalapí-
tásában.

Két keréken – fejben is!Két keréken – fejben is!

Tábori tánccal vették birtokba a diákok az 
új multifunkciós sportpályát a Kada Mi-
hály Általános Iskola udvarán. Többéves 
és többszereplős együttműködés eredmé-
nyeként jött létre a beruházás, amely régi 
vágyat valósított meg. Első lépésben ehhez 
az esővíz elvezetését oldották meg, ezt kö-
vethette az újabb fejlesztés, amelyhez a Bu-
dapest Airport Zrt. is hozzájárult. Az új pá-
lya egy zöld színű gumiburkolattal ellátott, 
szabványos röplabdapálya, amelyen fociz-
ni is lehet, de ugróiskola- és távolugrópá-
lya-elemeket is beépítettek a burkolatba.

Izgalmas beruházásra vállalkozik jövőre 
a Kőbányai Önkormányzat. Az uniós pá-
lyázati forrásokból meghirdetett főváro-
si Egészséges utcák programra nyújt be 
pályázatot azzal a céllal, hogy ha támo-
gatást nyernek, a Vásárló utca egészséges 
utcává váljon. Jelenleg a pályázati anyag 
összeállítása folyik, ám a végleges pro-
jekthez az utcában élők véleményére, ja-
vaslataira, ötleteire is számítanak majd.

Hogy mitől válhat egészségessé egy 
utca? Az elképzelés, amelyet a londoni 
közlekedésszervező hatóság is alkalmaz, 
Lucy Saunders brit urbanista, egészség-
ügyi és közlekedési szakértő nevéhez fű-
ződik. Az a megközelítése, hogy minden 
városi közterület- és közlekedésfejlesz-
tést úgy kell megvalósítani, hogy az mi-
nél inkább az emberek egészségi állapo-
tának és életminőségének javítását szol-
gálja. Nagyvárosokban, így Budapesten 
is a legfőbb egészségügyi hatása a lakók-
ra a közlekedésnek van. Például a zaj, a 
szmog vagy a nagy forgalom is negatív 
irányba befolyásolják az életminősé-

get. Az egészséges utcák program a többi 
közt ezekre kíván választ adni.

Hogy hogyan? Az egészség megőrzé-
sében kiemelt szerepe van az egészséges 
életmódnak, a rendszeres mozgásnak, 
a sérülékeny csoportok védelmének és a 
megelőzésnek. Ennek pedig egyik mód-
ja, ha az emberek szívesen sétálnak és bi-
cikliznek. Ehhez viszont arra van szük-
ség, hogy az adott közterület gyaloglásra, 
kerékpározásra csábítson. Például úgy, 
hogy szélesebb a járda, a gyalogosok biz-
tonságban érzik magukat, az árnyas fa-
sor a meleg nyári napokon hűsít, van hol 
kényelmesen megpihenni és akár a lakó-
társakkal beszélgetni, közös programot 
szervezni. Azaz a környéken élők az ott-
honuknak, a sajátjuknak érzik az utcát, 
és szívesen használják akár pihenésre, 
akár sétára, beszélgetésre.

Hogy a Vásárló utcát hogyan lehet-
ne egészséges utcává alakítani? Érde-
mes gondolkodni rajta, hiszen a végleges 
tervekhez kikérik majd a lakók vélemé-
nyét is.

Fotó: Budapest Airport / Baranyi Norbert

Ingatlanfejlesztésből jelesIngatlanfejlesztésből jeles

Nemzetközi Nemzetközi 
dobogóndobogón
a Mocorgóa Mocorgó

Duplázott támogatás
a társasházaknak

Új fejlesztések 
indulnak 2024-ben
Átmeneti költségvetést fogadott el a Kő-
bányai Önkormányzat képviselő-testü-
lete az év utolsó ülésén. Ez ugyan nem 
lett volna kötelező, ám hozzájárul ahhoz, 
hogy az eltervezett beruházások előké-
szítése és megvalósítása a 2024. évi ke-
rületi költségvetés elfogadása előtt is 
ütemterv szerint haladjon. Ezeket vesz-
szük most sorra. A  tervek szerint új 

gyermekfogászati rendelőt alakítanak 
ki, megújul a Szárnyas utcai játszótér, a 
Sportliget pedig lábteniszpályával és vi-
zes játszótérrel bővül. Megkezdődik há-
rom intézmény teljes felújítása is, ezek a 
Napsugár Bölcsőde és a Csodapók Óvoda, 
valamint a Bárka Kőbányai Humánszol-
gáltató Központ Család- és Gyermekjólé-
ti Központja.

Újabb kőbányai ön-
kormá nyzati ingat-
lanfejlesztést díjazott 
a szakma: a Kőbányai 
Mocorgó Óvoda kapta 
a 2023. évi Építőipari 
Nívódíjat! Az ünnepé-
lyes eredményhirde-
tés és a tanúsítványok 
átadása az ÉVOSZ ha-
g yom á nyo s é v z á r ó 
közgyűlésén volt. A ha-
gyományoknak megfe-
lelően a bronzkeretes réztáblát az épü-
let falán 2024. március 15-e után avat-
ják majd.

A Kőbányai Mocorgó Óvoda megva-
lósításáért a Kőbányai Önkormányzat 
a Kovács Attila Emlékdíjat is megkapta 

idén. Ezt az elismerést a 25. alkalommal 
megrendezett Magyar Ingatlanfejleszté-
si Nívódíj pályázat gáláján jelentették be. 
A pályázatot a párizsi székhelyű Nem-
zetközi Ingatlan Szövetség magyar ta-
gozata, a FIABCI Hungary (Magyar In-
gatlanszakmai Egyesület) szervezte.

A Kőbányai Mocorgó Óvoda új épülete 
2022 őszére készült el. Az új intézmény 
teljes egészében gyerekekre szabott, és 

megújuló energiaforrásokkal 
működik. Nemcsak a gyerekjá-

tékra hasonlító külső izgalmas látvány, 
belül az emeletről csúszdán is le lehet ér-
kezni a középső „dühöngőbe”, a két szin-
ten kialakított foglalkoztatók szellősek 
és átláthatók, mindegyikhez saját terasz 
tartozik. Az udvar pedig olyan, akár egy 
kalandpark: van itt kalózhajós mászóka, 
beépített trambulin, tó és kiskert kom-
posztálóval, hiszen Örökös Zöld Óvodá-
ról van szó. 

Egyhangúlag szavazták meg a képvise-
lők a Kőbányai Önkormányzat decembe-
ri ülésén a társasházaknak nyújtott tá-
mogatást. 117 kőbányai lakóközösség pá-
lyázata valósul meg, mégpedig úgy, hogy 
a kerület az eredetileg tervezett kere-
tet több mint duplájára emelte. Így közel 
645 millió forint önkormányzati támo-
gatással mintegy 1,8 milliárd forintnyi 
társasházi fejlesztés valósul meg Kőbá-
nyán. A költségek legfeljebb felének meg-
felelő pályázati támogatásból többek kö-
zött liftfelújítás, pince- és talajnedves-
ség-szigetelés, valamint villamos háló-
zat és vízvezetékrendszer rekonstrukci-
ója valósul meg. 

Egészséges utcává 
válhat a Vásárló utca
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Faavatás, adományok átadása, 
rajzolás, közös éneklés, kutyabe-
mutató – szimbólumok és gesz-
tusok gazdagsága jellemezte az 
Érbetegek Rehabilitációja Ala-
pítvány összejövetelét a KÖSZI 
nagytermében.

A ÉRREHAB Alapítvány 2006 
óta működik a Bajcsy-Zsilinsz-
ky Kórház szellemi bázisán, és 
azért jött létre, hogy az artéri-
ás érbetegségben szenvedőket, 
illetve az érszűkület miatt alsó 
végtagjukat vesztett betegeket 
segítsék. Tanácsadás, adomá-
nyozás, kulturális programok 
és tehetséggondozás egya-
ránt szerepel a vállalások 
között, és támogatók sora 
segíti őket.

A rendezvény szervező-
je, Kiss Judit kuratóriumi 
tag, szinte egy percre sem 
tette le a mikrofont ezen a 
délelőttön. Szükség is volt 
a tempó tartására, hiszen 
egymás után köszöntöt-
te, illetve hívta pódiumra 
egy rövid bemutatkozásra 
a vendégeket. Mások mel-
lett Óváry Csabát, a Bu-
dapesti Bajcsy-Zsilinszky 
Kórház főigazgatóját, Be-
csey János paralimpiai bajnokot, 
Madarászné Mező Boglárka ke-
rekesszékes vívó-világbajnokot. 
Lehoczky László, a miskolci Spi-
der kutyás mentőcsapat alapítója 
korábbi akciókról tartott beszá-
molót. Vele jött a legendás Mancs 
örökébe lépő német juhász, Hope 
is, aki megmutatta, hogy meny-
nyire képzettnek, fegyelmezett-
nek és ébernek kell lennie egy si-
keres mentőkutyának.

Az ünneplés tárgya, pontosab-
ban élőlénye pedig egy ezüst szil 
volt, a Fogyatékkal Élők Fája, 
amelyet előző nap ültettek el a 

Rottenbiller parkban. A mellette 
elhelyezett emléktábla Braille-
írással is olvasható, és egy pad is 
helyet kapott, hogy lepihenhes-
sen az arra járó. Mindez a kőbá-
nyai önkormányzat támogatásá-
ból, melyet az ünnepségen részt 
vevő Radványi Gábor és Weeber 
Tibor alpolgármestereknek kö-
szönt meg az alapítvány vezetése.

A díszvendég Szabó László, a 
Magyar Paralimpiai Bizottság 
elnöke, avatóbeszédében arra 
hívta fel a figyelmet, hogy a fa 
jelkép: az élet és a túlélés szim-
bóluma. Tűri a szárazságot, a vi-

h a r b a n  s em 
hajlik, és újjászü-
letik, ha lemetszik egy ágát.

Az elültetett szilcsemete a jól 
megforgatott talaj és a tápanya-
gok mellé spirituális útravalót is 
kapott. A rendezvény közönsége 
a tiszteletére énekelte el a Diák-
kislány napkelet hajnalán című 
régi katonadalt: „A  hárs alatt 
vártam rád oly sokat, Ott vol-
tunk boldogok…” Remélik, hogy 
a fa nagyra nő, és pozitív ener-
giával tölt fel minden arra járót. 
Fogyatékkal élőt és egészségest 
egyaránt.

Kőbányán is kiváltható a tüdőgyulladás elleni védőoltás

Halálosabb 
a tüdőráknál
A tüdőgyulladást 450 millióan 
(!) kapják el még mindig éven-
te a világon, és minden száza-
dik beteg bele is hal a betegség-
be. Ha csak a halálozási arányt 
nézzük, az rosszabb, mint a tü-
dőráké. Az egyik legveszélye-
sebb kórokozó (Pneumococ-
cus) ellen van védőoltás, ame-
lyet Kőbányán is felír a házior-
vos. Sőt, a vakcina árának utó-
lagos megtérítését a kisnyug-
díjasok, illetve az alacsonyabb 
jövedelmű családok pályáza-
ti úton kérhetik az önkormány-
zattól. A tüdőgyulladás elleni 
világnap alkalmából dr. Vajda 
Erika, a Bajcsy-Zsilinszky Kór-
ház főorvosa tartott prevenciós 
előadást helyi idősklubok tag-
jainak a polgármesteri hivatal 
szervezésében. Lapunk inter-
júban összegezte a legfontosabb 
tudnivalókat.

– Melyik kórokozó ellen véd 
az oltás?

– A Streptococcus pneumo-
niae, egyszerűbben a Pneumo-
coccus baktérium ellen, amely 
a bakteriális eredetű tüdőgyul-
ladások között a leggyakoribb 
megbetegedést okozza.

– A beteg megfertőzheti a 
családtagjait?

– Igen, a baktérium cseppfer-
tőzéssel terjed, és mivel tárgya-
kon is megtapad, ezért elsődle-
ges fontosságú a gyakori szel-
lőztetés, a megfelelő kézmosás 
és kézfertőtlenítés.

– Milyen életkortól ajánlott a 
vakcina?

– 65 év felett mindenképp, de 
a dohányosoknak, a társbeteg-
ségekben szenvedőknek, az im-
munrendszer gyengeségével 
járó állapotokban (pl. kemote-
rápiás kezelések, lépeltávolítás, 

transzplantáció esetén), illetve 
azoknak, akik fertőzésveszé-
lyes munkakörben dolgoznak, 
már 60 éves kortól javasolt.

– Az előadásban említette, 
hogy kétféle oltás is van, az 
egyiket öt–hét év elteltével is-
mételni kell, a másik viszont 
örök életre szól. A háziorvos 
mindkettőt felírhatja?

– Így van. Mindkét oltóanyag 
megakadályozza a súlyos szö-
vődmények kialakulását.

– A kisgyermekeket érde-
mes oltatniuk a szülőknek?

– Azt gondolom, hogy igen, 
érdemes. A csecsemőknek 2, 4 
és 15 hónapos korban adják be 
a konjugált vakcinát tüdőgyul-
ladás, középfülgyulladás, agy-
hártyagyulladás és vérmérge-
zés megakadályozása céljából.

– Mit tehetünk a megelőzé-
sért?

– Több dolgot is. Próbáljunk 
egészségesen élni, ne dohányoz-
zunk és ne fogyasszunk rend-
szeresen alkoholt! Naponta mo-
zogjunk 40-45 percet közepes 
intenzitással, például sétával. 
Rétegesen öltözködjünk, tart-
suk be a higiéniai előírásokat, 
rendszeresen szellőztessünk a 
lakásban, és figyeljünk oda az 
étkezésünkre azzal, hogy vita-
minokban (C-, E-, D- és B-vita-
minban), illetve nyomelemek-
ben (cinkben és szelénben) gaz-
dag, változatos, jó minőségű fe-
hérjét tartalmazó táplálékot fo-
gyasztunk.

– Mi a tüdőgyulladás?
– A tüdő alveolusainak (lég-

hólyagocskáinak) a gyulladása. 
A tüdő öt lebenyből áll, három 
a jobb oldalon, kettő a balon ta-
lálható. Kétoldali tüdőgyulla-
dás csak súlyos esetben alakul 
ki, ez légzési elégtelenséget is 
okozhat.

– Maga a betegség vagy an-
nak szövődményei okozzák a 
haláleseteket?

– A  kettőt nem lehet eg y-
mástól elválasztani. A  tüdő-
ben a baktérium miatt kialaku-
ló gyulladás egyre kiterjedteb-
bé válhat, ami légzési elégte-
lenséghez vezethet, a véráram-
ba kerülve szepszist, és a szívet 
megterhelve keringési elégte-
lenséget is okozhat.

Pad az ezüst szil alatt
Faültetés a fogyatékkal élők tiszteletére a Rottenbiller parkban

Innovációs díjjal tüntették ki a 
Bosch magyarországi vezetőjét
Gábor Dénes-díjat kapott a Bosch-csoport ma-
gyarországi vezetője, dr. Szászi István. Az elis-
merést 1989-ben, a rendszerváltozás idősza-
kában alapította a Novofer Alapítvány, a kitün-
tetést a hazai civil szféra legrangosabb inno-
vációs, műszaki alkotói díjának tartják. Dr. Szá-
szi István úgy fogalmazott, hogy csapatmunka 
nélkül elképzelhetetlen az innováció, ezért a díj 
a kollégái teljesítményének is szól. A Budapes-
ten született Gábor Dénes mérnök-fizikus a holográfia feltalálá-
sáért kapott Nobel-díjat 1971-ben. 

Százmilliárd forintot költ a Dreher fejlesztésreSzázmilliárd forintot költ a Dreher fejlesztésre

Tízéves, 100  milliárd forin-
tos fejlesztési terv mentén újul 
meg a patinás kőbányai sör-
gyár, a jövőre 170 éves Dreher 
Sörgyárak. A beruházássoro-
zat több ütemben zajlik majd, 
az első, 2025-ig tartó ütem-
ben elsőként egy új energia-
központot hoznak létre, lecse-
rélik a fermentációs és a kon-
dicionálótartályokat, a folyta-
tásban pedig bővül a raktárka-
pacitás és megújul a főzőház is. 
Az Asahi Group Holdings és az 
Asahi Europe & International 
célja azonban nemcsak a kapa-
citás- és hatékonyságnövelés, a 
fenntarthatóságra is kiemelten 
figyelnek.

„Van egy tízéves 
munkaprogra-
munk, amelyik ar-
ról szól, hogy ho-
gyan újítjuk meg 
az eszközeinket, 
mert ezen keresz-
tül tudjuk csök-
kenteni a sörgyá-
rak szén-dioxid-
kibocsátását, kar-
bonlábnyomát. 
A  rekonstr ukci-
ós prog r a m ré -
sze a pincerend-
szer és az azt kö-
rülvevő infrastrukturális kör-
nyezet megújítása is, mind-
ez pedig nagymértékben hozzá 

fog járulni ahhoz, 
hog y az energia-
felhasználásun-
kat, vízfelhaszná-
lásunkat csökkent-

sük” – hangsúlyozta Békefi Gá-
bor, a Dreher Sörgyárak vezér-
igazgatója a Kőbányai Hírek-

nek a novemberben megrende-
zett SzakmaFeszten. Hozzá-
tette: az új egységek építése és 

a modernizálás mel-
lett a sörgyárak me-
nedzsmentje a he-
lyi védelem alatt álló 
kőbányai épületek és 

egyéb különleges ipari értékek 
hosszú távú megőrzésében is 
elkötelezett. 

Modern Gyárak ÉjszakájaModern Gyárak Éjszakája

High-tech: 
így is, úgy is

Elsőre nem tűnt fel az ajtó fölé 
szerelt biztonsági zuhany. Tud-
tuk, persze, hogy veszélyes üzem-
be látogatunk, az ügyvezető igaz-
gató el is mondta, amikor bemu-
tatta a Xellia Gyógyszervegyé-
szeti Kft.-t. De csak menet köz-
ben esett le, hogy az élet, illetve 
az egészség védelme milyen meg-
oldásokat követel meg egy veszé-
lyes üzemtől. A gyógyszergyár-
tásban a biztonság az első, a Xel-
lia is úgy szervezi működését, 
hogy az üzemi balesetek számát 
a lehető legalacsonyabb szinten 
tartsa.

Az üzleti partnerek, illetve a 
„végfogyasztók”, vagyis a bete-
gek szempontjából a biztonságot 
termékvisszahívásban mérik. 
Ennek mutatója a dán tulajdonú 
vállalatnál 0, amire okkal büsz-
kék, miként arra is, hogy a Xel-
lia-csoport a világ egyik legmeg-
határozóbb előállítója Vancomy-
cinből, ami az egyik leggyakoribb 
kórházi fertőzés ellenszere.

Ugyancsak kórházakban gyó-
gyít egy másik fontos készítmé-
nyük, a Daptomycin is, ami szin-
tén egy antibiotikum. A  ható-
anyagokat fermentálással ál-
lítják elő, az eljárás során – na-
gyon leegyszerűsítve – mikroor-
ganizmusok (baktériumok, gom-
bák) termelnek szerves tápta-

lajból antibiotikumot. 
Csak érdekességként: hivatalo-
san az első antibiotikumot, a pe-
nicillint a 20. század első felében 
azonosították. Egyes adatok sze-
rint azonban már az ókorban fer-
mentáltak gyógyászati célból an-
tibiotikumot.

De térjünk vissza a laborba, 
ahol legalább olyan fontos mun-
kát végeznek, mint az üzem-
ben. A  látogatás során a 2017-
ben épült központi laboratórium 
épületében található analitikai 
laborban volt lehetőség körbejá-
rásra. A laborban nemcsak a bu-
dapesti telephelyen gyártott ha-
tóanyagokat, hanem a Xellia más 
telephelyein – Európától kezdve 
az Egyesült Államokig – készült 
hatóanyagokat és készterméke-
ket is tesztelik. A látogatók a túra 
során átfogó képet kaptak az ana-
litikai laborban végzett tesztek-
ről, és megismerhették a kroma-
tográfiás elválasztási technika 
alapjait.

A Szállás utcába egy szintén 
high-tech épületből érkeztünk. 
Az Egis Tudományos és Techno-
lógiai Központban valóságos és 
virtuális asszisztens egyszerre 
kalauzolt minket. Az érintőkép-
ernyőkön „digitális túrát” tehet-
tünk a Keresztúri úti központi te-
lephelyen, a 16. kerületi és a kör-

mendi üzemekben, megismer-
ve az idén 110 éves vállalat teljes 
értékláncát, ami a kutatás-fej-
lesztést, a hatóanyag- és készter-
mékgyártást, a csomagolást és a 
kereskedelmet egyaránt magába 
foglalja. Egy interaktív játék so-
rán megtudhattuk, hogy pszicho-
lógiai kutatási eredmények alap-
ján milyen színeket milyen ké-
szítményekhez társítunk, tubus-
ba tölthettünk kézkrémet, ahogy 
régen a patikusok és „drogisták”.

Leülhettünk a cégalapító író-
asztala mögé is. Balla Sándor – 
Richter Gedeonnal ellentétben 
– túlélte a holokausztot. Az Egis 
elődjét 1913-ban alapította a sváj-
ci Albert Wander partnereként. 
Kezdetben a Wander-féle tápszer, 
az Ovomaltine volt a „zászlóshajó 
termék”, amelyet – bármilyen hi-
hetetlen is 2023-ban – eredetileg 
alultáplált svájci gyermekeknek 
fejlesztettek. Idővel a „magyar le-
ány” felnőtt és önállósodott.

A zsidótörvények Balla Sándort 
is megfosztották a vezérigazgatói 
széktől. 1945 után a gyári dolgo-
zók visszahívták a gyár élére, de 
nem sokáig volt maradása: a 40-
es évek végén Svájcba utazott, 
majd családjával Argentínában 
telepedett le. Soha nem tért visz-
sza Magyarországra.

Duplán díjazták

Kreatív munka, 
inspiráló környezet

Két építészeti szakmai elisme-
résben is részesült a kőbányai 
Bosch Budapest Innovációs 
Kampusz. A világszínvonalú 
irodaépület az ipari és ener-
getikai építmények (K+F) ka-
tegóriájában elnyerte az Épí-
tőipari Nívódíjat, amelyet im-
már 23. alkalommal ítélt oda 
az erre legméltóbb projek-
teknek az Építőipari Mester-
díj Alapítvány Kuratóriuma. 
Emellett nekik ítélték a HuG-
BC, azaz a Magyar Környezet-
tudatos Építés Egyesületének 
különdíját is a Magyar Ingat-
lanfejlesztési Nívódíj pályá-
zaton. 

A Bosch Budapest Innováci-
ós Kampusz építése 2018-ban 
kezdődött és 2022-ben adták 
át, a Robert Bosch Kft., a CÉH 

Zrt., a Market Építő Zrt. és az 
Óbuda Group közös projekt-
jeként valósult meg. A Gyöm-
rői úti kampusz 1800 újgene-
rációs munkahelynek ad ott-
hont. A fenntarthatóságot és 
az energiatakarékos üzemel-
tetést többek között kiemel-
kedően jó hőszigetelés, kör-
nyezeti hatásokhoz igazodó 
épületmenedzsment-megol-
dások, automatizált világítási 
és árnyékolórendszerek, va-
lamint hővisszanyerős szel-
lőztetés szolgálja. Hűtési és 
fűtési megoldásként nagy ha-
tékonyságú hőszivattyúrend-
szereket alkalmaznak, a ku-
tatás-fejlesztési terület teszt-
rendszerei által generált hőt is 
újra felhasználják fűtésre, me-
legvíz-ellátásra.

Példátlan 
megújulás 
küszöbén
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Újra belehúztak a kőbányai 
iskolák közösségei, ketten 
pingpongasztalt nyertek, 
egy intézmény pedig egy-
millió forintot kapott sport-
szerekre. A Millió lépés az 
iskoládért elnevezésű or-
szágos mozgásra ösztön-
ző kihívásban a Kőbányai 
Komplex Óvoda , Á lta lá-
nos Iskola, Készségfejlesz-
tő Iskola és EGYMI-t sor-
solták ki a programot záró 
élő tévéműsorban. A Kőbá-
nyai Harmat Általános Is-
kola és a Kőbányai Kertvá-
rosi Általános Iskola pe-
dig ugyanitt egy-egy kül-
téri pingpongasztalt nyert. 
Ám nemcsak ennek a nye-
reménynek örülhetnek, a 
Kőbányai Önkormányzat ugyanis min-
den olyan iskolának 300 ezer forintos tá-
mogatást ad sportszerekre, amelyek kö-

zössége a kihíváson lépésszámban leg-
alább ötször teljesíti a 2583 km-es or-
szágos Kékkört.

Ha szánon nem is jöhetett idén 
a Mikulás, azért esett annyi hó 
december elején, hogy a jeles na-
pon fehérben mutatkozzon a vi-
lág. Aki ennél is többre vágyott, 
az Ihász utcai jégcsarnokban te-
hette teljessé az illúziót.

A  Kő bá nya i Spor t szövet-
ség ide invitálta december ha-
todikán a csokievésben megfá-
radt fiatalságot, hogy húzzanak 
korcsolyát, és tegyenek néhány 

kört közösen a nagyszakállúval. 
A Gracia Fair Se ritmikus sport-
gimnasztika sportolói vették a 
fáradságot, és szemmel látható-
an igencsak élvezték a csúszkát. 
A kiválóan korcsolyázó Télapó-
val nehéz volt tartani a tempót, 
de a zsákjából előkerült szalon-
cukor kárpótolt mindenkit. A fá-
zósak meleg teát kortyolgattak a 
végén, és angyalkafigurát kap-
tak ajándékba.

A Groupama Arénában zajlott a II. Fülöp Márton Labdarúgás-történeti Vetélkedő döntője

Rákosi Gyula, Nyilasi Tibor, 
Lipcsei Péter, Hajnal Tamás – 
élő legendák sora előtt zajlott 
idén a II. Fülöp Márton Lab-
darúgás-történeti Vetélkedő 
döntője. Nemcsak a nézősereg, 
a helyszín is különleges volt, 
hiszen a szervezők a Groupa-
ma Aréna egyik legszebb ter-
mét kapták meg az eseményre. 
Nem véletlenül: a vetélkedő té-
mája ugyanis ezúttal a Ferenc-
városi Torna Club történel-
me volt.

Az online fordulók után dön-
tőbe került tíz, egyenként két-
fős középiskolás csapat az or-
szág különböző pontjairól ér-

kezett. És bizonyított, mert 
ráérezve a kérdések-válaszok 
ütemére, csak úgy sorjáztak a 
jó válaszok a versenyt leveze-
tő Gundel-Takács Gábor kér-
déseire. Amelyek nem mindig 
voltak könnyűek, hiszen azok 
k idolgozá sába n a legsza k-
avatottabbak, a Fradi Múze-
um iga zgatója , Toba k Csa-
ba, és Dénes Tamás futball-
történész vettek részt. Győz-
tesként végül a mezőnyből ki-
magasló csapat, a Magyar Dá-
vid és Kiss Attila Dezső alkot-
ta Prison FC került ki, a fiata-
lok Kiskunhalasról, a Szilá-
dy Áron Református Gimná-

ziumból érkeztek. Ám a töb-
biek sem távoztak üres kéz-
zel, a Fradi ugyanis mezekkel, 
meccsjegyekkel és egyéb aján-
dékokkal jutalmazta a döntőn 
részt vevő fiatalokat. 

Az idén másodjára megszer-
vezett labdarúgás-történeti 
vetélkedő egy súlyos veszte-
ségből született nemes kez-
deményezés: a nyolc éve tra-
gikusan fiatalon elhunyt hu-
szonnég yszeres vá logatot t 
kapus, Fülöp Márton emlé-
két őrző alapítvány hívta élet-
re. A szülők által életre hívott 
szervezet kapustábort és fo-
citornát is rendez az emléké-

re minden évben, és azt vall-
ják, Marci példa lehet a fiatal 
futba llistá k szá má ra, hog y 
a lázatta l, szorga lomma l és 
tanulással a célokat el lehet 
érni. A kezdeményezés mögé 
állt a Magyar Labdarúgó Szö-
vetség is, Gellei Imre volt szö-
vetségi kapitány és Kiss Lász-
ló sokszoros válogatott csatár 

is élőben szurkolta végig a ve-
télkedő döntőjét.

A Kőbányai Önkormányzat 
jelentős támogatással segítet-
te a Kőbányáról indult orszá-
gos rendezvényt. A szervezés 
jelentős részét idén is Meny-
hárt Sándor, a Szent László 
Általános Iskola igazgatója és 
csapata végezte. 

Nemzetközi Senior Grundgolf 
Sporttalálkozó Kőbányán

Ütős barátságok
Évek óta száraz a december is, 
nemhogy havat, de más csapadé-
kot sem hozott a Mikulás. Ezért 
gondolta a Kőbányai Sportszö-
vetség Senior Szakbizottsága, 
hogy a grundgolf ban jeleskedő 
50+-os sportolóinak rendez mér-
kőzést a szezon végén. Ám ahogy 
közeledett a jeles nap, a baromé-
ter egyre csak esőre állt, a fel-
ázott talaj pedig sem az ütők-
nek, sem a labdáknak, sem a já-
téknak nem kedvez. Így rövid fej-
tőrés után Potos Ilona elnök úgy 
döntött, hogy az edzőtáborok-
ban bejáratott ügyességi felada-
tokból állítanak össze akadály-
versenyt.

A  helyszín a Kocsis Sándor 
Sportközpont lett. A  rajt előtt 
Kőbánya polgármestere gratu-
lált a kreativitáshoz és az ötle-
tességhez, és azt kívánta, hogy 
nőjék ki ezt a csarnokot is. Minél 
több időskorú tegyen az egészsé-
géért és tartozzon közösséghez! 

Rövid éneklés és nyújtás után 
a csapatok hozzáláttak ponto-
kat gyűjteni. A pingponglabdá-
tól a tollasig mindenféle méretű 
labdákkal ügyeskedtek. A terem 

egyik sarkában íjjal, a másik-
ban dartstüskével kellett cél-
ba találni, középen pedig lézer-
pisztollyal próbáltak körön be-
lül lőni. Egy heveder segítségé-
vel a hasizmok fejlettségét mér-
ték, de a szellemi képességek is 
nyomtak a latban. Az egyik ál-
lomáson ugyanis Mikulás-kvíz 
volt a játék, olyan kérdésekkel 
például, hogy honnan érkezik és 
hogy hívják a finn Télapót.

A  Kőbá nya i Spor tszövet-
ség elnöke a grundgolf kerületi 
népszerűségét abban látja, hogy 
könnyen elsajátítható, izgal-
mas sport, és az idősebbeknek 
is megfelel. A Covid idején, ami-
kor nagy volt a pangás, a parkok-
ban bátran mertek találkozni. 
Ekkor vett repülőrajtot a kőbá-
nyai grundgolfmozgalom, és ma 
már nyolc különböző társaság 
színeiben ütik a labdát. Sőt An-
gyalföldre is innen terjedt az ige. 
Az ottani önkormányzat, az idő-
seket segítő szociális intézmé-
nyek számára keresett mozgás-
formákat. Potos Icáék egy évig 
jártak oda, tanították a játékot, 
nevelték a konkurenciát.

Így kerültek a fortuná-
sokkal ellentétes csatasor-
ba az „Angyalok” feliratú 
piros dzsekiben sportoló 
XIII. kerületi nyugdíjasok 
ezen a versenyen. A harma-
dik nagyobb csapat mezére 
egy másik „szárnyast”, a 
főnixmadarat rajzolták. Ők 
a felvidéki Dunaszerdahely 
mellől, Nemeshódosról ér-
keztek, ezzel nemzetközivé 
avatva a tornát.

Vezetőjük, Matula Mária el-
mondta, hogy az interneten tet-
szett meg nekik a játék, és en-
nek nyomán küldtek e-mailt 
a Kőbányai Sportszövetség-

nek az év elején. Tavasszal, pol-
gármesterükkel az élen, már az 
Óhegy parkban lesték el a fogá-
sokat. Nyáron viszont az itteni-
ek mentek: vittek labdát és ütő-

ket, segítettek az eszközök 
beszerzésében. A hódosi fo-
cipálya melletti füves terü-
leten megindult az ütöge-
tés. Matula Mária úgy fo-
galmazott, hogy ekkor sza-
badult el a pokol, vagyis a 
nyugdíjasklub tagjait meg-
fertőzte ez a sport. És most 
íme, itt a tél, amikor már az-
zal a szándékkal ültek fel a 
buszra, hogy alaposan meg-
izzasztják egykori meste-
reiket. Kicsit csalódottak 

voltak ugyan amiatt, hogy az 
időjárás gáncsot vetett a golfnak, 
de a mozgás, a találkozások, a jó-
kedvű versengés kárpótolta őket 
mindezért.

Mikulás a jégen

Jól vizsgáztak Jól vizsgáztak 
a Fradi a Fradi 
történetébőltörténetéből

HIRDETÉS

Helytörténeti vetélkedő a 150 éves jubileumra

Pest, Buda és Óbuda 1873-ban egye-
sült, és ezzel megszületett Budapest. 
A 150. születésnap alkalmából hirde-
tett helytörténeti, Budapest és Kőbá-
nya történetével kapcsolatos vetélke-
dőt a Kőbányai Önkormányzat támo-
gatásával a Körösi Kulturális Központ, 
a Kőbányai Helytörténeti Gyűjtemény, 
a Fővárosi Levéltár és a CIKK Egyesü-
let szakmai segítségével. A „Több, 
mint lakóhelyünk / Budapest és Kőbá-
nya 150” címmel induló versenyre bu-
dapesti középiskolák háromfős csa-
patainak jelentkezését várták.

A diákoknak a döntőig több feladat-
tal kellett megbirkózniuk. Az első fel-
adat egy helytörténeti témában ké-
szült kisfilm elkészítése volt, a máso-
dik fordulóban egy online teszten kel-
lett továbbjutniuk. A döntőben is bő-
ven várt rájuk izgalmas feladat, ame-
lyeknél nem csak a lexikális tudás volt 
fontos. A szövegértési feladattal pél-
dául csak akkor tudtak időre megbir-
kózni, ha elosztották a szövegrésze-
ket egymás között, a vitában pedig azt 
is értékelte a zsűri, ha egy csapat ké-
pes volt értékelni a másik oldal érve-

it, és részben változtatott ál-
láspontján.

A fiatalok testhezálló és ak-
tuális témákat kaptak a vitára. 
Sorakoztattak is fel érveket 
bőven a csapatok úgy a Lánc-
híd autómentessége, mint az 
Üllői úti védett kerékpársá-
vok létrehozatala mellett és 
ellen is. Végül a Szent László 
Gimnáziumból érkezett Buda-
pest Szíve fantázianevű csa-
pat bizonyult győztesnek, és 
készülhetnek a nyárra, hiszen a jutal-
muk a könyvutalvány mellett egy há-
romnapos ingyenes üdülési lehetőség 
Balatonlellén. Az ezüstérmeseket go-
kartozás várja a kőbányai Silverkart 
gokartpályán, a bronzérmesek pe-
dig egy egész délutánt mászhatnak 
a MAG47 mászófalain. De nem csak a 
győzteseket jutalmazták, a döntősök 
közül senki sem tért haza üres kézzel, 
rájuk is várt számos ajándék. Ezek kö-
zül egyet pedig fel is próbáltak a ver-
sengés végén: a csoportkép erejéig 
mindannyian a X. kerület 150 éves szü-
letésnapjára készült sapkát viselték. 

A  dönt ős csapat ok 
Kőbánya címerének 
elemzésében bizonyul-
tak a legprofibbnak, de 
szövegértésben és ér-
velésben is jól teljesí-
tettek. Vitát a kerék-
pársávokról, a laká-
sokhoz kapcsolódó ga-
rázsokról, illetve egy 
kilátó esetleges létesí-
téséről folytathattak 
az adott téma támoga-
tóiként, illetve ellen-
zőiként. A zsűritagok 
nemcsak tartalmilag mondtak véleményt 
az érvelésről, hanem azt is nézték, hogy az 
„előadás” megfelel-e a nyilvános vita for-
mai követelményeinek. Az ítészek a Bem 
József Általános Iskola csapatát rangso-
rolták az első helyre, az ezüstérem a Ja-
nikovszky gárdájáé lett, harmadik helyen 
pedig a Kada Mihály Általános Iskola di-
ákjai végeztek.

A vetélkedőn tíz csapat indult. A győz-
tesek jutalma egy kétnapos belföldi ki-
rándulás, míg a többieknek egynapos ki-
rándulást ért a részvétel, a költségeket a 

szervező CIKK (Civil Ifjúsági Kör Kőbá-
nyáért) Egyesület és a Kőbányai Önkor-
mányzat közösen állja. A CIKK Egyesü-
let immár 18. alkalommal rendezte meg a 
Polgár a helyi demokráciában című hely-
történeti-társadalomismereti vetélkedőt.

A csapatok felkészítéséhez a szaktaná-
rok mellett Verbai Lajos, a Helytörténe-
ti Gyűjtemény vezetője, valamint Edényi 
László történelemtanár, a Zrínyi Mik-
lós Gimnázium igazgatója adtak szakmai 
segítséget. A döntőbe az online selejtező 
után hat csapat jutott be a tízből. 

Még egy millió lépés

Több, mint lakóhelyünkTöbb, mint lakóhelyünk

Versengő „fiatal 
demokraták” 
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– Járt ebben a házban?
– A  lakók elmondása szerint 
igen, de nem emlékszem rá. 
A születésem után a belváros-
ba vittek haza. A rokonaim kö-
zül azonban többen Kőbányán 
éltek, hozzájuk hozhattak el lá-
togatóba a szüleim.

– Énekelt önnek az édes
anyja? 

– Kiskoromban sokat. Tizen-
évesen is előfordult, miután 
hozzáköltöztem, de csak ritkán. 

– Kedvenc Cserhátidala?
– Nehéz választani. Megjele-

nés előtt nekem kellett vélemé-
nyeznem az albumait, „millió-
szor” meghallgattuk valameny-
nyit. Talán az Elköltözöm az 
1997-es Mennyit ér egy nő című 
lemezről. 

– Maximalista volt az édes
anyja? 

– Magával és másokkal is, 

néha kegyetlenül is az. Csak tö-
kéletes anyagot volt hajlandó 
kiadni a kezéből. A stúdiófelvé-
teleket ezért hazahozta, majd 
együtt ellenőriztük a hangsze-
reléstől kezdve az összes részle-
tet. Mivel nem vagyok bennfen-
tes, úgy hallgattam az albumait, 
mint egy hétköznapi, nem szak-
mabeli ember.

– Megfogadta a véleményét?
– Belül valószínűleg igen, 

de soha nem mutatta ki. A lel-
ke mélyén az emléktáblának is 
örülne, a külvilágnak viszont 
azt mondaná, ez egy kődarab, 
semmi több.

– Tanult zenét?
– A  szüleim beírattak szol-

fézsra, amit traumaként éltem 
meg. De bánom, hogy nem ta-
nultam meg valamilyen hang-
szeren játszani. A hangszeres 
zene szokott hiányozni.

Egy kőbányai nap Cserháti Zsuzsa emlékére 

„Mutat majd egy 
tisztább képet 
a tükörben”
A sztárvendégek foglalták 
keretbe a Kőrösi Kultu-
rális Központban rende-
zett Cserháti-estet. Char-
lie és Veres Mónika (Nika) 
a Száguldás, Porsche, sze-
relemmel nyitották a mű-
sort, és a Különös szilvesz-
terrel zárták, amelyet a 
közönség már együtt éne-
kelt velük. A közbenső idő-
ben pedig előadták a har-
madik „klasszikus” Char-
lie–Cserháti-duettet, a Geor-
gia On My Mind című nótát is. 
Akkor is színpadon maradtak, 
amikor a Kőbányai Zenei Stú-
dió tanáraiból álló zenekar nem 
őket kísérte, hanem a stúdió di-
ákjait – Hüse Jankát és Varga 
Dórát –, akiktől olyan slágere-
ket hallhattunk, mint a Hamu 

és gyémánt, a Boldogság, gyere 
haza vagy a Kicsi, gyere velem, 
amely a 70-es években orszá-
gos ismertséget hozott az éne-
kesnőnek.

Charlie-t és Nikát nem en-
gedte pihenni a házigazda He-
gyi György, aki szintén a stú-
dió tanára, ők pedig meséltek a 

mélységeket és 
magasságokat 
egyaránt meg-

élt Cserháti Zsuzsáról és mű-
vészetéről: a „popcézár” Erdős 
Péterről, aki a szívének kedves 
Neoton Família másodvonalá-
ban, a vokalisták között jelölte 
volna ki Cserháti helyét, aminél 
ő többre tartotta magát; a visz-
szautasítás következményéről, 
a száműzetés másfél évtizedé-
ről, az éjszakai lokálokról, ahol 
csak önmagára számíthatott a 
közönség szórakoztatásában, 
a mellőzöttség lelki sebeiről és 
fizikai velejáróiról.

Persze nem mindenki feledke-
zett meg róla, köztük Hofi Géza 
és Gothár Péter sem, akinek 
Idő van című filmjében Cser-

háti Zsuzsa is szerepet kapott. 
A szilencium a rendszerválto-
zással lejárt, az énekesnő pe-
dig úgy tért vissza, hogy az egy 
új felfedezéssel ért fel. Az egy-
kori táncdalfesztivál közönsége 
sosem feledte, a Hamu és gyé-
mánt, majd az Akad, amit nem 
gyógyít meg az idő sem című al-
bumaival pedig a mai negyve-
nes–ötvenes generációt is elva-
rázsolta.

Ekkor már azt énekelhetett, 
amit igazán szeretett, és nem 
azt, amit az Erdős-korszak-
ban elétettek. Azt az amerikai 
gyökerű zenét, amely tizenéve-
sen fogta meg a „hanyatló nyu-
gat” adója, a Radio Luxem bourg 
hallgatása közben, dzsesszt, 
bluest és soult a műfaj legna-

gyobbjaitól: Ella Fitzgerald-
tól, Aretha Franklintől és Ray 
Charlestól. „Más lett a torka, 
kissé megkeményedett, de a 
lelke hatalmassá nőtt a mellő-
zöttség időszakában, és egyszer 
csak újra lett belőle valaki” – 
idézte fel az énekesnő saját sza-
vaival Cserháti Zsuzsa máso-
dik „virágkorát” D. Kovács Ró-
bert Antal polgármester.

Sándor Évi előadásában az 
emlékest délelőttjén Cserháti-
daloktól volt hangos a Kőrösi 
Csoma Sándor út. Az énekesnő 
születésének 75. és halálának 
20. évfordulója alkalmából Kő-
bánya Önkormányzata emlék-
táblát avatott annak a háznak a 
falán, ahol az énekesnő a kőbá-
nyai éveit töltötte.

Charlie: „Ő volt a legjobb 
magyar énekesnő”
„Tizenévesen úg y nézett ki, 
mint Marilyn Monroe” – idézte 
fel megismerkedésüket a nála 
egy évvel fiatalabb Cserháti 
Zsuzsával a Liszt Ferenc-díjas 
Charlie. A 60-as évek második 
felében Cserháti Soltész Rezső-
ék zenekarában énekelt, Char-
lie pedig a Deccában/Olympiá-
ban, amely rendszeresen fellé-
pett a Kőbányai Ifjúsági Klub-
ban. Az első közös produkció-
jukig – ez volt a Száguldás, Por-
sche, szerelem – azonban közel 
húsz év telt el. Charlie akkori-
ban külföldön zenélt, a Szál-
ka, hal nélkül című tévésoro-
zat főcímdalának feléneklésé-
hez Svédországból repült haza. 
Az SZPSZ „örökzöld” lett, mi-

ként két másik duettjük, a Kü-
lönös szilveszter és a Ray Char-
les-féle Georgia On My Mind is.

A  rendszerváltozás idején 
ismét találkozott a pályájuk, 
Charlie akkor már befutott 
énekes volt, Cserháti viszont 
továbbra is az „éjszakában szó-
rakoztatott”, Charlie a Piaf bár-
ban találkozott vele újra. Cser-
háti részben az ő, részben pedig 
a Kőbányán szintén jól ismert 
Rózsa István producer segít-
ségével térhetett vissza. 1996-
ban Charlie meghívta a Kis-
stadionban rendezett koncert-
jére, a Rózsa Recordsnál pe-
dig még abban az évben megje-
lent a Hamu és gyémánt, amely 
aranylemezt és eMeRTon-díjat 

hozott az énekesnőnek. „Bol-
dog volt, hogy 15 év mellőzött-
ség után újra színpadon állha-
tott. 2003-ban a legjobb ma-
gyar énekesnőt veszítettük el” 
– hangsúlyozta Charlie.

Akinek Cserháti a missziója lett
Nika meg sem született még az 
SZPSZ évében, 1984-ben. Bár 
sosem találkoztak, amikor ti-
niként megkérdezték tőle, hogy 
ki a kedvenc énekesnője, min-
dig azt válaszolta, hogy Cserhá-
ti Zsuzsa. „Missziómnak tekin-
tem, hogy a dalait megismertes-
sem a fiatalokkal” – mondta a 
szintén eMeRTon-díjas énekes-
nő. „Őt sem másolom, az ő mű-
vészetét is interpretálom, azaz 
úgy adom elő a dalait, ahogy 

azokat én értelmezem.” Nika 
általában olyan nótákat választ 
másoktól, amelyek élete egy-egy 
szakaszában „nála is betalál-
tak”. „Cserháti Zsuzsa dalaiban 
fájdalmat is hallok. Előadóként 
foglalkoztat, hogy szeret-e a kö-
zönség. Nem tudom, hogy ő va-
laha is érezte-e, megérezhette-
e az őt hallgató emberek szere-
tetét” – jegyezte meg az énekes-
nő, akit Charlie ugyanúgy nagy-
ra tart, mint Cserháti Zsuzsát.

Szirtes Krisztián: 
„A lelke örülne 
az emléktáblának”

„Gyáva népnek nincs hazája.” 
A mondást szinte mindenki is-
meri, az eredetét pedig szin-
te senki. Tízből tízen népi böl-
csességnek hiszik, pedig szál-
lóigévé vált verssor egy, a tema-
tikájában a Szózathoz hasonló 
költeményből. A vén bolondban 
azonban nem Vörösmarty Mi-
hály, hanem – Áprily Lajos sza-
vaival – a „szenvedélyes nem-
zetszerelem” költője, Sajó Sán-
dor, a Szent László Gimnázi-
um hajdani igazgatója temeti a 
magyart. Akinek az iskola au-
lájában lévő emléktáblájánál a 
gimnázium mai igazgatója, Lis-
sák Bertalan úgy fogalmazott, 
hogy „egy nagyon más történel-

mi korban” élt, írt és tanított ge-
nerációkat.

És valóban, a mai Magyaror-
szágon anakronisztikus (len-
ne) egy olyan „oktatási ars poe-
tica”, amely szerint „lobogó ma-
gyar lelkű és jellemes nemzet-
nevelőkre van szükség” rend-
szerszintű változtatások he-
lyett. Sajó Sándor azonban az 
Osztrák–Mag yar Monarchia 
széthullása és a trianoni béke-
diktátum időszakában alkotott, 
amikor az ő szülővárosát, Ipoly-
ságot is Csehszlovákiához csa-
tolták. Trianon nem csak neki 
„fájt”. A róla szóló emlékkötet, 
amelyet a születése 155. és a ha-
lála 90. évfordulója alkalmából 

rendezett kőbányai irodalmi es-
ten is bemutattak, hosszan so-
rolja azokat a költőket, írókat, 
akik „nem hagyták szó nélkül” a 
nagyhatalmi döntést: Kosztolá-
nyi, Reményik Sándor, Tóth Ár-
pád, és hogy ne csak olyanokat 
említsünk, akik a trianoni hatá-
rokon túl születtek: Babits, Jó-
zsef Attila, Illyés Gyula. Az per-
sze igaz, hogy az ő gondolatisá-
guk összességében „rétegzet-
tebb”, mint a „magyaros fóku-
szú” Sajó Sándoré. De az is tény, 
amit Weeber Tibor alpolgármes-
ter emelt ki az emlékest megnyi-

tójában, hogy a 
Sajó-féle „haza-
fias fixáció” év-
tizedekig tiltott 
gondolat volt, a 80-as években 
ő is csak azért találkozhatott a 
verseivel, mert könyvtárosként 
hozzáfért a nagyközönségtől el-
zárt művekhez.

2023-ban Sajó szállóigéje Bró-
dy János révén a popkultúra ré-
szévé vált. A  „Gyáva népnek 
nincs hazája” ugyanis szere-
pel a Jelbeszéd 2.0 című dalban, 
amellyel a Kossuth-díjas zenész 
a jelen Magyarországára reflek-

tál. Az eredeti nóta 1973-ban je-
lent (volna) meg, de a Jelbeszéd 
albumot, amelyen a Ha én rózsa 
volnék… is szerepelt az egyértel-
mű ’56-os utalással, a korabeli 
kultúrpolitika bezúzatta.

Bár Sajó Sándor költészete 
nem mérhető Reményik Sándo-
réhoz, írják az emlékkötetben, 
„hűsége, konok következetessé-
ge legjobb versei okán megbecsü-
lést érdemel”.

Mi már csak az Újhegyi Uszo-
dában tiszteleghettünk a sport-
ember teljesítménye előtt. Bár 
nem a medence volt az ő igazi 
pályája, a vízben ugyanaz vit-
te előre, mint az aszfaltcsíkon: 
a példaértékű kitartás, amely-
ről ő mutatta meg Kőbányának 
és az országnak, hogy nem kor-
függő. Első versenyét tizennyolc 
évesen nyerte, majd jött sorban 
a többi. A pénzdíjak pedig men-
tek a részletre vett Csepel tör-
lesztésére… Hiszen a kitartás 
nem korfüggő.

Eredményeire hamar felfi-
gyelt a szakma, a gyári csapat 
tesztpilótának igazolta le, a hí-
res hatnapos angliai versenyen 
már a Csepeli Vasas színeiben 
indult, és lett úgy harmadik a 
kategóriájában, hogy a hajrát 
egy műszaki hiba miatt benzi-
neskannával a nyakában telje-
sítette.

Ahogy Puskást, úgy őt is el-
vitte a korszak „kirakatklub-
ja”. A Honvédnál nagyon meg-
becsülték, mesélte egy interjú-
ban, mert a futballisták után a 
motorversenyzők hozták a leg-

több bevételt. Egy-egy jelentő-
sebb futamra közel százezres 
tömeg gyűlt össze akkoriban. 
Bár 21-szeres magyar bajnok, 
a legbüszkébb a százéves múlt-
ra visszatekintő francia állóké-
pességi versenyen, a 24 órás Bol 
D’Oron (AranySisak) elért ka-
tegóriagyőzelmére volt, ame-
lyet Kurucz Györggyel párban 
szereztek meg egy 250 köbcen-
tis Pannóniával 1956 tavaszán.

A  forradalom kitörése idő-
sebb Reisz Jánost Bécsben 
érte, miként a Honvéd futbal-
listáit, köztük Puskás Öcsit 
is. Amikor az Aranycsapat le-
gendája ezt megtudta, áthívta 
magához a szállodába, és állta 
annak költségeit. Puskás nem 
tért haza, Reisz János azonban 
igen, hogy még tizenöt éven át 
magyar színekben motoroz-
zon – időnként Kőbányán, hol a 

Népligetben, hol az Éles-
saroknál.

1971-ben indult utoljára futa-
mon. De ekkor csak a verseny-
zéstől vonult vissza, hogy a kö-
vetkező húsz évet az utánpót-
lás-nevelésnek szentelhesse 
edzőként. Tanította a fiatalabb 
generáció egyik legeredménye-
sebb tagját, a versenybaleset-
ben elhunyt Drapál Jánost, és 
saját fiát, ifjabb Reisz Jánost is. 
Munkásságáért a Sportérdem-

érem arany fokozatával tüntet-
ték ki. Nyolcvanöt évesen – még 
utoljára – versenymotorra ült, 
az egyenesben 200 fölött ment 
a Hungaroringen, a kanyart vi-
szont nem úgy vette be, ahogy 
elvárta volna magától. Tudta, 
hogy az volt az utolsó köre…

Mostantól az Újhegyi Uszo-
da medencéje is üresebb nélkü-
le. Isten nyugosztalja idősebb 
Reisz Jánost, a magyar motor-
sport örökös bajnokát.

„Nemcsak emléket hagyott. Annál sokkal többet” 

Búcsú Julika nénitől
Pataky Jánosné, Julika néni 
a kőbányai oktatás ikonikus 
alakja volt. 1953-tól tanított 
a mai Kőbányai Szent László 
Álta lános Iskolában földrajz–
biológia szakos tanárként. Kő-
bányán élt, Kőbányán tanított. 
Szerette a kerületet és az isko-
lát, amelyben tanári, osztályfő-
nöki teendőket látott el. Taná-
ri pályafutását követően a Kő-

bányai Pedagógiai Kabinetben 
szakfelüg yelőként, majd ve-
zetőként dolgozott tovább, in-
nen vonult nyugá llományba 
1988-ban.

Kiváló tanár volt. Generációk 
sorát tanította, segítette, készí-
tette fel a középiskolai évekre, 
majd az azt követő időszakra. 
Szívvel-lélekkel, mosolyogva 
végezte munkáját, sok tanítvá-

nyával évtizedeken keresztül 
tartotta a kapcsolatot. Segítet-
te és vigasztalta őket, igaz szív-
vel örült sikereiknek. Kiegyen-
súlyozott, biza lmat á rasztó 
személyisége nemcsak a gyer-
mekek, hanem a szülők, a mun-
katársak irányába is megnyil-
vánult. Tanárként és szakfel-
ügyelőként egyaránt segítő, tá-
mogató volt, aki következete-

sen a gyermekek érdekeit tar-
totta szem előtt. Szívesen láto-
gatott vissza régi iskolája ren-
dezvényeire.

Pataky Jánosné részére – a 
kőbányai oktatásban végzett 
kiváló szakmai munkája elis-
meréseként – a Kőbányai Ön-
kor má ny zat 2000 -ben Kő -
bánya Díj elismerést adomá-
nyozott.

Szállóigéből popkultúra

„A szenvedélyes 
nemzetszerelem” 
költője

Elmotorozott 
AranySisakban

Életének 95. évében elhunyt idősebb Reisz János
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Lámpással a kezükben érkeztek, fényt hoz-
tak a sötétségbe, mint hajdan a csillag. Ti-
zenketten voltak, annyian, mint az aposto-
lok. Ha pedig a rendezvény felől közelítünk, 
akkor eggyel többen, mint ahány nemzeti-
ségi önkormányzat Kőbányán működik. 
A Vigadalom című műsorhoz mind a tizen-
ketten hozzáadták a maguk sajátos identi-
tását zenében, táncban, népviseletben. Lát-
tunk kólót – összekapaszkodós balkáni tán-
cot – hallottunk sramlit, lengyel dalt, „fáj-
dalmasan vidám” cigány nótát és sok-sok 
keleties hangzású dallamot, hiszen az osz-
mán hódoltság a délszláv, a görög és az ör-
mény népzenére egyaránt hatott. A kará-
csony egyik üzenete, hogy a jászolnál min-
denkinek, a helyben élő pásztoroknak és a 
messziről érkezett, más kulturális gyökerű 
napkeleti bölcseknek is van helyük, emelte 

ki köszöntőjében Benkóczy Péter, Kőbánya 
evangélikus lelkésze.

A karácsony sokszínűen egyetemes voltá-
ra utalt rövid beszédében D. Kovács Róbert 
Antal polgármester is. Mint mondta, Kőbá-
nyán hagyomány, hogy ilyenkor összejön-
nek együtt ünnepelni azok a helyi közössé-
gek, amelyek a mindennapokban előre vi-
szik a várost.

Kőbányán immár tizenharmadik alka-
lommal rendezték meg a Nemzetiségek ka-
rácsonyát, kapcsolódva egyúttal a Nemze-
tiségek napjához, amelyet Magyarorszá-
gon is december 18-án tartanak. Az ENSZ 
ugyanis ezen a napon fogadta el 1992-ben a 
kisebbségi jogokat rögzítő egyetemes nyi-
latkozatot. Az ünnepi műsorban a Magyar-
országi Nemzetiségek Színházi Társulatá-
nak tagjai működtek közre, a darabot a kő-

bányai görög közösség ismert tagja, Kolla-
tos Fotios színművész rendezte, az est há-
ziasszonya pedig Jógáné Szabados Henri-
etta, a Kőbányai Önkormányzat nemzeti-
ségi referense volt. A Nemzetiségek kará-
csonyán – önkormányzati képviselők mel-
lett – két alpolgármester, Mustó Géza Zol-
tán és Radványi Gábor is részt vett.

A Harmat Általános Iskola kórusa már az 
első két dallal könnyeket csalt többek sze-
mébe. Először A hóban ébred majd az ün-
nep hangzott el, amely egy karácsonyi 
reklámfilm betétdallamából vált sláger-
ré, majd a hasonlóan népszerű Karácsonyi 
álom, amelyre a közönség együtt „hullám-
zott” a kóristákkal a Polgármesteri Hivatal 
átriumában.

Az adventi koszorú első gyertyáját erede-
tileg a Szent László téren felállított betle-
hemnél gyújtották volna meg, ha az időjá-
rás engedte volna. De nem engedte, ezért a 
rendezvényt fedett helyre vitték. A Kőbá-
nyai Önkormányzat képviseletében Wee-
ber Tibor alpolgármester köszöntötte a je-
lenlévőket, akiket arra kért, hogy ne csak 
testben, hanem lélekben is éljék meg az ün-
nepet. Mert mint mondta, „személyes éle-
tünk központja a család, ha otthon rend 
van, az ember szinte mindent kibír”.

A z  első g yer t yát a 
Szent László-templom 
plébánosa, Repcsik Gyu-
la gyújtotta meg. Az ad-
venti koszorú szimboli-
káját ismertetve kiemel-
te az örökzöldek és az 
egyik gyertya által is jel-
képezett reményt, amely, 
ahogy fogalmazott, ké-
pes felszítani a három 
másik gyertya „evangé-
liumát”, a hitet, a szere-
tetet és a békességet.

Kőbányán hagyomá-
nyosa n a Na g ycsa lá-
dosok Kőbányai Szent 
László Egyesülete szervezi a gyertya-
gyújtást és állítja fel a betlehemet, amely-
nek figurái az önkormányzat támogatásá-
val újulhattak meg. A rendezvényen Wee-

ber Tibor mellett Mustó Géza Zoltán és 
Radványi Gábor alpolgármesterek, vala-
mint önkormányzati képviselők is részt 
vettek.

ADJUNK ESÉLYT
TOMIKÁNAK
AZ ÉLETRE! 

összefog!
őbányaK

Él kerületünkben egy 6 éves kisfiú, Galó Tamás Dominik, aki az igen ritka SMA1-es 
betegségben szenved. Tomika egyetlen esélye a túlélésre, hogy időben megkapja
a világ legdrágább gyógyszereként számon tartott ZolgenSMA nevű génterápiát.

Tomika szülei gyermekük gyógyulásáért alapítványt hoztak létre, hogy összegyűjtsék
az életmentő kezeléshez szükséges összeget. Az elmúlt évek során végzett rendületlen

harcuknak köszönhetően sok támogatást kaptak, de a szükséges 760 millió forintból
még közel 200 millió hiányzik. Az idő azonban nagyon sürget,

mert a kezelés felső súlyhatárától Tomikát mindössze 4 kilogramm választja el.

ÖNKORMÁNYZATUNK A CSALÁD MELLETT ÁLL!
Az adventi programjainkon kínált forró italok teljes bevétele

Tomika gyógyulását támogatja, de adománygyűjtő meseelőadást is
szervezünk az Újhegyi Közösségi Házban. Az EGYUTTGALOTOMIKAERT.HU

oldal számos további lehetőséget is kínál az adományozásra.

KÉREM ÖNÖKET, HOGY SEGÍTSÜK A CSALÁD HARCÁT AZ SMA ELLEN! 

Csak együtt sikerülhet!

D. Kovács Róbert Antal 
Kőbánya polgármestere

Kedves Kőbányaiak!

HIRDETÉS

A polgármesteri iroda tárgyaló-
asztalát, amelynél rendszerint fel-
nőttek szoktak jegyzetelni, advent 
első vasárnapján gyerekek ülték 
körül, akik nem a teendőkről ír-
tak listát, hanem levelet fogalmaz-
tak. Volt, aki egyenesen a Mikulás-
nak címezte, más a nagyinak vagy 
az idősek otthonában élő nagyné-
ninek. Miután végeztek, a külde-
ményt helyben postázhatták.

Az ifjú látogatók el-elidőztek a 
Fekete István Általános Iskola 
mézeskalácsból sütött „makettjé-
nél”, amelyet diákok és tanárok készítet-
tek, ahogy a polgármesteri „dizájncentert” 
is. A gyűjteményt olyan különleges proto-
kollajándékok – például Erdélyből érke-
zett földrög – alkotják, amelyeket D. Ko-
vács Róbert Antal kapott a hivatali évei 
során. Egy ovis korú focista testvérpár ál-
mélkodva nézte a szekrény tetején lévő re-
likviát, a Fradi játékosai által dedikált lab-
dát, amellyel a Ferencváros Európa Liga-
meccset játszott néhány éve. A karácsony-
fa alatt pedig minden gyerek talált magá-
nak egy-egy apró csomagot és egy Kőbá-
nyát bemutató mesekönyvet is.

Kőbánya összefog 
Tomikáért
A polgármesteri iroda látogatói között volt 
a kerekesszékbe kényszerült Galó Tamás 
is, akinek gyógyulásához valamennyien 

hozzájárulunk, amikor egy-egy 
pohár teát vagy forralt bort ve-
szünk a Kőbányai Önkormány-
zat adventi programjain. A forró italok el-
adásából származó bevételt ugyanis a kő-
bányai kisfiú támogatására létrehozott 
közhasznú alapítvány kapja. Tomika az 
SMA nevű ritka betegség legsúlyosabb vál-
tozatától szenved, amely a gerincvelő ideg-
sejtjeit elpusztítva okoz izomsorvadást a 
testben. Génterápiával ugyan gyógyítha-
tó a betegség, de a kisfiú esetében erre már 
csak külföldön van lehetőség, ott is csak 
korlátozott ideig. A súlyhatár 21 kiló, afö-
lött a speciális készítményt Tomika sem 
kaphatja meg. Akkor sem, ha összegyűlt 
rá a 700 millió forint, amelynek több mint 
négyötöde egyébként már megvan. De még 
így is hiányzik 120 millió. Az idő pedig sür-
get, hiszen a jó kedélyű és kommunikatív 
kisfiú már 17 kiló…

Adventi kavalkád 
az átriumban
Szüleivel Tomika is végiglátogatta a Pol-
gármesteri Hivatal átriumában az adven-
ti időszakot megnyitó ünnepi kavalkádot. 
Hozzájuk hasonlóan sok kisgyermekes csa-
ládot vonzott a betlehemes mese a Tram-
bulin Színház előadásában, a lufihajtoga-
tás, az arcfestés, a Witeg-Kőporc Kft. ál-
tal támogatott porcelánfestés, a forró cso-
ki, amelyhez szintén egy kőbányai vállal-
kozás, a Midl Kft. szállította az alapanya-
got. A kézműves-foglalkozásokból ezúttal is 
kivették részüket a Kőrösi Kulturális Köz-
pont munkatársai is, a gyerekek az ő segít-
ségükkel süthettek mézeskalácsot, és ké-
szíthettek adventi koszorút.

Gyertyagyújtás énekszóra

Kézműves Ökokarácsony a Kőrösiben

Pléhangyalka hulladékból
„Eljön a nap, amiről álmodunk, fehér ka-
rácsony, úgy várunk rég.” Az 5. c tanuló-
inak kórusa ezzel az ünnepi dallal adta 
meg a kézműves-foglalkozás alaphang-
ját, majd következett a hagyományos 
csengettyűszó, amely az asztalokhoz 
hívta az ifjúságot.

Immár harmadik évben rendezett ad-
venti programot a Szent László Általá-
nos Iskola és a Környezeti Nevelésért 
Egyesület a Kőrösi Kulturális Központ-
tal karöltve, a művelődési ház tereiben. 
A gyerekek idén is ollóra, ecsetre és ra-
gasztóra kaptak, hogy kezeik között 
ajándékká nemesüljön a hulladék. A pa-
rafa dugókból kis lovacskák lettek, a be-
főttesüvegek a rájuk pingált hópelyhek-
kel kaptak új értelmet, a jégkockakészí-
tő formában maradék gyertyavégek szü-
lettek újjá. A kávékapszulák a végüknél 
összecsippentve és megformázva egy-
egy angyalkát formáztak.

Szili Virág Anna angolnyelv-tanárnő, 
az egyik alkalmi „manufaktúra” veze-
tője, a WC-papír-gurigák felhasználásá-
ra keresett megoldás. Megfelelő csíkok-
ra metélve, és hatszögbe hajlítva csillag 
alakú dísz lett belőlük, és ugyan nem ez 
volt a legkönnyebb feladat a teremben, 
sok gyerek elfogadta a kihívást, és cso-
dásan kifestett alakzatokat produkált. 
Anna tanárnő szerint az effajta kézmű-
ves játékdélután arra jó, hogy a gyere-
kek talán nem mondják valamire egy-
ből azt, hogy szemét. Persze az a leg-
jobb, amit lehet eleve csomagolás nélkül 
vásárolni, ezért a zöldséget és gyümöl-

csöt ő maga is pia-
con veszi, de van-
nak boltok, ahol a 
tisztítószereket és 
a kozmetikumokat 
is kimérve adják.

A hétéves Misu és 
a háromesztendős 
Huba e gy m á sik 
asztalnál dugóból 
farigcsált játéko-
kat. Édesapjuk, Mi-
hály szerint nagyon 
nehéz a fogyasztá-
si felfogást a fenn-
tartható felé átfor-
dítani. Ők a feleségével elhatározták, 
hogy nem vesznek meg mindent, ami 
szem-szájnak ingere, de mint mondta, 
ezt a gyerekek nehezen értik meg. A ha-
gyományos karácsonyi túlköltekezés-
nek és a nonstop evészetnek sem hívei. 
Náluk az ajándékok száma nem végte-
len, és nem használnak csomaglást sem: 
ugyanabban az otthon varrt táskában 
kerülnek évek óta a fa alá.

Nem kell mindent eldobni, illetve nem 
kell sok pénzt kidobni szép ajándéko-
kért! – az Ökokarácsony „anyja”, Tres-
csik Angéla, így summázta röviden az 
ünnepekre hangolt környezeti nevelés 
lényegét. Az egyesületben már 28 éve 
szervezi ezt a programot, 20 éve pedig 
már iskolai és kerületi szinten. Advent 
idején szeretnek összegyűlni az embe-
rek, kezdődik a megújulás, minden adott 
tehát a szemléletváltozásra. Ehhez jön a 

kézműves fej-
le szté s . An -
géla tanárnő 

a Szent Lászlóban technika tantárgyat 
is tanít, nap mint nap tapasztalja, hogy 
a mai gyerekek nem ismerik az anyago-
kat. Nem áll rá a kezük a finom mozdu-
latokra, sokszor az olló is gondot okoz. 
Fontos szempont az is, hogy az elkészí-
tett tárgyak színvonalasak és esztétiku-
sak legyenek, csak így lehetnek vetély-
társai a boltinak. A cél az, hogy öröm le-
gyen készíteni, adni és elfogadni is! Tres-
csik Angéla az elmúlt évtizedekre visz-
szatekintve lát változást, abban is, hogy 
egyre többen jönnek és fúrnak-faragnak 
az Ökokarácsony asztalainál.

Igazából nincs is más választás: a Föld 
forrásai végesek, fogy a tiszta víz, kiszá-
míthatatlan az időjárás. Ha a mainál tu-
datosabb és elszántabb generációk lép-
nek a sorba, a megidézett dalocskában 
szereplő havas fehér karácsony talán 
újra gyakoribb lesz. 

Bingó és Bongó, a két 
rosszcsont zöld manó, el-
dugta a Mikulás ajándé-
kait, sőt még a csokikat is 
megdézsmálták. A gyere-
kek végül móresre taní-
tották őket, de azért még 
sok-sok közösen énekelt 
dal kellett ahhoz, hogy 
végre betoppanjon a vár-
va-várt nagyszakállú a 
Kőrösi nag ytermének 
színpadára. Végül jóra 
fordult minden, a tömött 
sorokban zsivajgó apró-
ságok mindegyike kapott jó szót és ölelést 
a „jóságos püspöktől”, és egy-egy édesség-
gel teli piros csomagot.

A Kőbányai Roma Önkormányzat a Pó-
dium Színház előadásával kedveskedett 
Miklós-nap előestéjén, és talán még soha 

nem jöttek el ennyien a hagyományőrző 
ünnepségre, mint az idén. A helyi roma kö-
zösség apraját D. Kovács Róbert Antal pol-
gármester köszöntötte, akit Radványi Gá-
bor és Mustó Géza alpolgármesterek is el-
kísértek, de részt vett az eseményen Arató 
Gergely országgyűlési képviselő is. A kerü-
let első embere biztosított mindenkit, hogy 
a kifényesített csizmák nemhiába kerültek 
este az ablakokba. A lappföldi vendég csi-
lingelő szánjával mindenkit meglátogat, 
a virgácsokat viszont otthon hagyta, és a 
krampuszok sem jöttek el.

„A romák integrációja jó dolog, de az asz-
szimilációt el kell kerülni, ezért fontosak a 
közösségi események” – erről már Halász 
Dezső, a Kőbányai Roma Önkormányzat 
elnöke beszélt az ünnepség után. Szerin-
te az anyanyelv megőrzése a legfontosabb, 
hiszen nincs írott történelmük, a kultúra is 
szájhagyomány útján terjed. Ha kívánhat-
na valamit, így, a karácsonyhoz közeledve, 
akkor az a régóta vágyott nyelvi kurzusok 
beindítása lenne. Felmérésük szerint több 
száz kerületi roma fiatal tanulná szívesen 
az anyanyelvét, erre keres most forrásokat 
a kisebbségi önkormányzat.

Nem osztottak virgácsot a Roma Önkormányzat Nem osztottak virgácsot a Roma Önkormányzat 
Hagyományőrző Mikulás-ünnepségénHagyományőrző Mikulás-ünnepségén

A remény „evangéliuma”A remény „evangéliuma”

Nemzetiségek karácsonya a Kőrösiben

Sokszínű Vigadalom

Teli zsákkal Télapó

Amikor egy 
pohár tea 
is nagy 
segítség

Ünnepi készülődés a Szent László térenÜnnepi készülődés a Szent László téren
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Ha a Szent László-templom 
úgy épül meg, ahogy Lech-
ner Ödön eredetileg megál-
modta, egyike lenne Magyar-
ország turisztikai látványos-
ságainak. A korabeli egyhá-
zi építészetben úttörő megol-
dás lett volna az olcsó vasbe-
ton, amelyet a kőbányai épí-
tészzseni a sokkupolás fö-
démszerkezet kivitelezésé-
hez használt volna. Csakhogy 
épp a kupolák okozták a kon-
cepció vesztét. Bár a szakmai 
ítészek látták az épületegyüt-
tes egyediségét, azt is felmér-
ték, hogy egy „orientális isten-
háza” szembemenne a magyar 
köz ízléssel.

Lechner jó tíz évvel előzte 
meg Adyt, aki 1905-ben je-
lentkezett máig hivatkozott 
metaforájával: „Komp-or-
szág: legképességesebb ál-
maiban is csak mászkált két 
part között: Kelettől Nyuga-
tig, de szívesebben vissza.” 
Lechner kupoláiban a per-
zsa hatású mecsetépítészet, 
a magyarság keleti gyökere-
it propagáló turáni gondolat 
köszön vissza, elég csak meg-
nézni Iszfahán vagy az annál 
korábbi Szamarkand építé-
szeti világörökségét. Közben a 
„nyugati parton” itáliai stílu-
sú keresztelőkápolna, harang-
torony és a kettőt összekötő fél-
köríves oszlopcsarnok áll.

A tervben Verbai Lajos a Ke-
let és Nyugat kettősségének ki-
fejezetten magyar vonatkozású 
szimbolikáját is felfedezni véli. 
Ekkoriban hivatalos álláspont-
tá vált, hogy a Szent Korona egy 
latin és egy görög korona ötvö-
zete, az abroncs keleti, a kupolá-
ra emlékeztető aranypánt pedig 
nyugati eredetű. A kupolát nem 
kell magyarázni, a kápolnát és 

a harangtornyot összekötő osz-
lopcsarnok pedig megfeleltet-
hető – a Helytörténeti Gyűjte-
mény vezetőjének értelmezé-
sében – a görög koronában so-
rakozó oromzatok „kiterített” 
ábrázolásának.

A „Kompország” szimboliká-
ját Lechner megtartotta, ami-
kor véglegesítette a Szent Lász-
ló-templom más által készített 
historizáló, neogótikus tervét. 
A forrásig nyúlt vissza, nem a 
gótika érett ágát, a német góti-
kát vette alapul, hanem a fran-
ciát. Ugyanígy járt el a díszí-

tésben is. Is-
mer t e  a z o -
kat a tanul-
mányokat, 
amelyek iga-
zolták, hogy 
a barokkig a 
nyugati épü-
letek „ruhá-
ja” is színes 

volt. Közben a pirogránit fal-
burkolat „színeváltozásával” 
azt üzeni: keletről jön a fény: Ab 
oriente lux. Hagyományt fel-
újítva „mászkál” Nyugat és Ke-
let között, „kompja” pedig ma-
gyar stílust szállít azzal, hogy a 
keleties ornamentikában a nép-
művészet ősi motívumait – tuli-
pán, pávaszem, szív, tölgy, ma-
dár – alkalmazza.

A Szent László-templom ese-
tében nem dolgozhatott szaba-
don, kötötte az egyházi szim-
bolika, a melyben a színek-
nek, a számoknak és a díszíté-

seknek rendelt jelentésük van. 
„Lechner a metszettel, a ma-
gyar történeti, kulturális örök-
ség és az egyházi jelképrend-
szer közös elemeivel alkotott” 
– érvel Verbai Lajos, példák so-
rozatával támasztva alá elmé-
letét. A  vöröses lábazat egy-
szerre jeleníti meg a honfogla-
ló magyarok, illetve az Árpád-
házi királyok színét és a földi 
lét időnként véráldozattal járó 
küzdelmeit. Az oldalkápolnák, 
oldaltornyok tetőborítása már 
zöld, fehér és sárga, ezek az 
új élet és a feltámadás színei. 
A  főhajó és a kereszthajó fö-
démszerkezete „aranylik”, mi-
ként a toronycsúcsok, az iste-
ni felséget hirdetve. A rózsaab-
lakok „keresztény geometriá-
ja” – a háromszög és a mágikus 
négyszög  – megannyi szívet 
rejt. A tornyok és a kapuk szá-
ma hét, ami éppúgy lehet uta-
lás a bibliai, amúgy keleti te-

remtéstörténetre, mint a nép-
mesék hiedelemvilágára.

Az oszloprendet az életfaként 
ábrázolt tölgy magyar stílusúvá 
teszi, de az újjászületés ősi jel-
képét az Ószövetség is említi. 
Talán az újjászületésre, a lélek 
fejlődésének végső céljára utal-
nak a hernyó formájú alakzatok 
is. Föld és ég, ember és isten kö-
zött pedig ott állnak az angya-
lok a hit keresztjével, a remény 
horgonyával és a szeretet szívé-
vel. Nyugati viseletbe öltöztet-
ve, de varkocsba font hajjal.

„Gondolta a fene!” – idézte 
Verbai Lajos az előadás végén 
az Arany Jánosnak tulajdoní-
tott megjegyzést. Mert azt, hogy 
a Szent László-templom terve-
zése miként történt, Lechner 
Ödön mondhatná csak meg. De 
akár úgy is történhetett, ahogy 
a Helytörténeti Gyűjtemény ve-
zetője 130 év elteltével rekonst-
ruálta. 

Két jó karban lévő „ötvenes le-
gendával” búcsúztatja az óévet 
és köszönti az újat a Közlekedé-
si Múzeum. Mindkettő a gumi-
kerekes nosztalgiaflotta állomá-
nyába tartozik, és mindkettő kö-
zönségkedvenc. Van, aki a leke-
rekített formájúra, a budapesti 
tömegközlekedés egykori „meg-
mentőjére”, a „faros” Ikarus 66-
osra esküszik, más a szöglete-
sen markáns és orrmotoros Ika-
rus 311-esre. A „hitvitában” bár-
ki állást foglalhat január végéig, 
addig rója ugyanis kötelékben a 
két múzeumi darab hétvégen-
ként a főváros utcáit. A buszok-
ra a BKK-jegy vagy -bérlet nem 
jó, csak online vásárolt múzeu-
mi belépővel lehet rajtuk utazni.

A  belépőt tanácsos időben 
megvenni a múzeum honlapján, 
a program tavaly is nagyon kere-

sett volt már, a helyek száma pe-
dig – még a „faros Ikarus” forga-
lomba állításával is – korlátozott 
(tavaly csak a kisebb busz, a 311-
es járt). A körjárat a Hősök teré-
ről, a Műcsarnok előtti megálló-
ból indul, átmegy Budá-
ra, „elcsattog” a Várkert 
Bazár előtt, majd a Mar-
git hídon visszatér a Mű-
csarnokhoz. A nagyjából 
60  perces „négykerekű 
tanóra” során a múzeum 
szakértői mesélnek a két 
típusról, a gyártó Ikarus 
fénykoráról és az 1960–
70-es évek hazai tömeg-
közlekedésének kihívá-
sairól is.

Aki prémiumszolgálta-
tásra vágyik, az a „Zenélő Faros-
ra” váltson jegyet, ezen az eduká-
ció mellé klarinétkvartett, gyer-

mekkórus vagy gitármuzsika is 
jár. „A projekt révén mi megyünk 
el a közönségünkhöz, és visszük 

el nekik múzeumunk 
értékeit, ha már ők 
– állandó kiállítóhely 

híján – egyelőre nem látogathat-
nak el hozzánk” – hangsúlyoz-
ta az egykori Északi Járműjaví-

tóban otthonra talált intézmény 
főigazgatója. Schneller Domon-
kos hozzátette, hogy néhány hó-
napon belül elkészül az új Közle-
kedési Múzeum valamennyi ki-
viteli terve.

Karácsonyi számunk rejtvényének megfejtése Cserháti Zsuzsa énekesnő egyik népszerű dalának részlete, a következő idézet folytatása:
„Keresztül a városon benézünk sok ablakon…”
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HIRDETÉS

A Szent László-templom szimbolikája Verbai Lajos értelmezésében

Kódfejtés „Kompországban”

Városnéző nosztalgiajáratok

Mozgó múzeum 
bővített kiadásban

Tájékoztatjuk a Tisztelt Szülőket, hogy a Kőbányán lakóhellyel ren-
delkező és lakóhelyén életvitelszerűen tartózkodó, 2013. január 1. és 
2013. december 31. között született gyermekek számára a meningo-
coccus baktérium által okozott fertőző agyhártyagyulladás és szep-
szis elleni négykomponensű (A, C, W-135, Y) védőoltás a Kőbányai Ön-
kormányzat támogatásának köszönhetően ingyenesen igényelhető. 
Bővebb információval, valamint a védőoltással kapcsolatban felmerülő bármilyen kérdés 
esetén a Kőbányai Önkormányzat Polgármesteri Hivatalában készséggel állunk 
rendelkezésükre telefonon a +36 1 433 8332-es számon.

Kérjük, hogy részvételi szándékukat szíveskedjenek jelezni a jelentkezési lap kitöltésével (2024. 
január 1-jétől február 15-éig) a Kőbányai Polgármesteri Hivatal Humánszolgáltatási 
Főosztálynak.

A jelentkezési lap a www.kobanya.hu honlapon az Ügyintézés/Nyomtatványok/Védőoltások 
menüpont alatt található, valamint beszerezhető a Polgármesteri Hivatal Ügyfélközpontjának 
(1102 Budapest, Állomás u. 26.) előterében. 

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

VÉDŐOLTÁSSAL A FERTŐZŐ
AGYHÁRTYAGYULLADÁS
ÉS SZEPSZIS ELLEN

kb_agyhartyagyulladas_elleni_vedooltas_felhivas_2023_ok.indd   1kb_agyhartyagyulladas_elleni_vedooltas_felhivas_2023_ok.indd   1 22/11/2023   11:1722/11/2023   11:17

A Kőbányai Önkormányzat meghirdeti a Kőbánya Építészeti 
Díja 2024 pályázatot. Elismerésre jelölhető valamennyi 
Kőbányán 2013. január 1-jét követően újonnan épült vagy 
példamutató módon felújított, illetve bővített épület, amely 
megfelel a pályázati felhívásban foglaltaknak. 

Az elismerésre méltó alkotások közül
a legkiválóbbak a Kőbánya Építészeti Díja 

elismerésben, illetve  Dicséretben részesülhetnek. 

Az elismerésben részesülő épületek publicitást kapnak, hozzájárulva ahhoz, 
hogy Kőbánya településképe, építészeti öröksége, jellemző karaktere 
megmaradjon, és értékteremtő módon fejlődjön tovább.

A pályázatok benyújtásának határideje:

2024. JANUÁR 31. 

A pályázati felhívás letölthető
a Kőbányai Önkormányzat honlapjáról.
(www.kobanya.hu)

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

PÁLYÁZAT
KŐBÁNYA ÉPÍTÉSZETI
DÍJA 2024
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Jótékonysági akció „kilométerpénzből”

HIRDETÉS

A Mikulás úgy vonult be az uszo-
dába a Hull a pelyhes dallamára, 
mint egy sztár. Ahogy feltűnt az 
ajtóban, a gyerekek kiugráltak a 
medencékből, hogy „lepacsizza-

nak” vele. Ő pedig néhány perc után oda-
lépett a „szaloncukorágyúhoz”, és meg-
nyomta az indítógombot.

Ekkor már két órája tartott a Mikulás 
Úszónap, amely szinkronúszók bemuta-
tójával indult. Nyolc-tíz éves kislányok 
is „táncoltak a vízben”, hol eltűntek, hol 
felbukkantak, de mindig egyszerre tet-
ték. Ahogy elindult a zene, elkezdték szá-
molni az ütemet, és számolták rendület-
lenül a gyakorlat végéig – a víz alatt is, 
ahol speciális hangfalakból hallották a 
dallamot. A szinkronúszást nem vélet-
lenül hívják vízi balettnek is, a hát- és a 
gyorsúszás mellett valóban a balett, il-
letve a ritmikus gimnasztika alapjaira 
épül. Az Aqua Szinkronúszó SE sporto-
lóinak is van minden héten „szárazedzé-
sük”, amikor balettelemeket is gyakorol-
nak, havonta egyszer pedig akrobatikát 
is tanulnak cirkuszművészektől – me-
sélte Árkovics Linda edző.

Szinkronúszásban Mag yarország 
egyelőre kevésbé eredményes, mint a 
hagyományos úszásban vagy a vízilab-
dában, amellyel a Mikulás Úszónap „víz-
biztos” résztvevői szintén megismerked-
hettek a nagymedencében, akárcsak a 
manapság egyre divatosabb suppal. Ha 
pedig a kedvük úgy tartotta, ügyességi 
játékokat is „űzhettek” az egyik úszósáv-
ban. A kismedencében közben a kezdők 
vagy csak pancsoltak, vagy kincset ke-
restek, azaz a medence aljára lesüllyedt 
tárgyakat hoztak felszínre, gyakorolva a 
merülést és a víz alatti úszást. Víz egyéb-
ként, más halmazállapotban ugyan, de 
kint is volt bőven, hiszen a Mikulás ha-
vat is hozott magával, a fűtött medence-
térben most talán jobban esett a mozgás.

A Mikulás Úszónapot a Mozdulj, Kő-
bánya” programsorozat utolsó idei állo-
másaként hirdette meg a Kocsis Sándor 
Sportközpont. A rendezvényt Radványi 
Gábor alpolgármester nyitotta meg, aki 
arra buzdította a gyerekeket, hogy télen 
is mozogjanak minél többet. Akár bent, 
akár kint, például a szomszédos Sportli-
getben. 

A Szent László-templom előtt messziről 
piroslott a cargobringa raktere, benne a 
Mikulás „méretes zsákja” csomagoktól 
duzzadt, mind a 150 nem is fért bele. Idő-
közben befutott Révész Máriusz, a Mi-
niszterelnökség aktív Magyarországért 
felelős államtitkára is. A csapat összeállt 
egy csoportképre, gyorsan megbeszél-
ték, hogy ki vezeti, ki zárja, a kereszte-
ződésekben pedig ki biztosítja a menetet, 
majd elindultak a Szivárvány Idősek Ott-
hona felé. De ötven méter megtétele után 
meg is álltak, hogy szaloncukorral „ven-
dégeljék meg” az önkormányzat épülete 
előtti jégpályán korizó gyerekeket. Mire 

célba értek, „a nagy ajándékok” is a hely-
színen voltak, a Kőbányai Bringás Egye-
sület három mikrohullámú sütőt is ado-
mányozott az otthonnak, minden szintre 
jut belőlük egy-egy.

A bejáratnál a Mikulás fogadta őket, 
vele együtt látogatták meg a lakókat, 
mindenkit megajándékozva egy-egy cso-
maggal. A civil szervezet jótékonysági 
akciójának fedezete idén is „kilométer-
pénzekből” gyűlt össze. Egyesületi tagok 
és szimpatizánsok vállalták, hogy július 
és október között „belehúznak” a bringá-
zásba. Minden egyes általuk megtett ki-
lométert az egyesület forintra váltott, és 

ezekből a forintokból adományozták a 
150 mikuláscsomagot és a három mikro-
hullámú sütőt a Szivárvány Idősek Ott-
hona lakóinak.

Kőbányán a Kincsem Park hagyományo-
san az Ügetőszilveszterre készül advent 
idején. Az esemény 1999 óta Budapest leg-
nagyobb szabadtéri óévbúcsúztató sport-
eseménye, ez a legnépszerűbb verseny-
nap. A kapukat az év utolsó napján pont-
ban délben nyitják, nyolc óra szórakozást 
kínálnak az odalátogatóknak. Ehhez per-
sze nem árt alaposan felöltözni, de aki fá-
zik, betérhet egy-egy melegedőbe vagy a 
fűtött sátorba.

A jól megszokott ügetőfutamok közül 
most is kiemelkedik a színészek-sporto-
lók-újságírók versenye. A futamokkal a 
két színészlegendára és korábbi verseny-
zőire, Zenthe Ferencre és Bubik István-

ra emlékezik a Kincsem Park. Lesz idén 
is gyerek pónigaloppverseny, a verseny-
nap legrangosabb futama a TIPPMIX – 
Lovaregyleti Díj lesz a pálya legjobb üge-
tőlovaival. A napot az agárversenyek zár-
ják a Nemzeti Agár Stadionban.

Bringások ajándéka a Szivárvány Idősek Otthona lakóinak

www.kobanya.hu    I    facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat    I    www.kobanyasport.hu

Szeretettel várjuk a jeges sportok iránt érdeklődő kőbányai lakosokat, fiatalokat, 
családokat, a 2024. évi Mozdulj Kőbánya! programsorozat és pontgyűjtő akció első 
rendezvényére, a Kőbányai Jeges Farsang és Jégdiszkó eseményre.

IDŐPONT: 2024. FEBRUÁR 3. (SZOMBAT) 15:00-20:00
HELYSZÍN: KŐBÁNYAI POLGÁRMESTERI HIVATAL
ELŐTTI JÉGPÁLYA (1102 BUDAPEST, SZENT LÁSZLÓ TÉR 29.)

PROGRAM
15:00 - 15:10 Megnyitó
15:10 - 15:40 Táncbemutató a jégen
15:40 - 16:40 Ügyességi feladatok a jégen
16:40 - 18:00 „Csúnyapulcsi” verseny
18:00 - 20:00 Jégdiszkó

KIEGÉSZÍTŐ PROGRAMOK
15:30 - 18:00 Ügyességi feladatok a szárazon
        (5 állomás)
16:30 - 18:00 Animátorok

Korcsolyabérlésre a helyszínen 600 Ft/pár/óra áron van lehetőség. Korcsolya és kesztyű 
viselése kötelező a jégpályán. A Mozdulj Kőbánya! pontgyűjtő füzet a helyszínen átvehető.

A RENDEZVÉNY INGYENES, MINDEN RÉSZTVEVŐ AJÁNDÉKOT KAP!

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

AZ ÜGYESSÉGI FELADATOK 
ÁLLOMÁSAI
1. „Hógolyógyűjtés”

2. Farsangi fánk alapanyagainak  
„bevásárlása”

3. Célba fújás pingponglabdával

4. Farsangi memóriajáték

5. Farsangi puzzle

KŐBÁNYAI
JEGES FARSANG

ÉS

ÜGYESSÉGI VERSENYEK KORCSOLYÁVAL
ÉS KORCSOLYA NÉLKÜL

Újra vár Budapest 
legnagyobb szabadtéri 
óévbúcsúztatója

Mikulás Úszónap az Újhegyi UszodábanMikulás Úszónap az Újhegyi Uszodában

„Szaloncukorágyú” 
a medencetérben
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